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BAŞKAN- sayın Kuultay üyeleri, değerıi mcslekdaşIanmu; bugünkii oııJrumumu-
zu açtyonım.

otınumumuzun konusu, sabahki aç*otuıum niıeliğindo yapılan kentsel arsa iİetimi,
sorunlan, yeni geliştirilecek öneriler alttnda rarüşrlan konunun bir devamı niıeliğin-
de ve ondan aynlamayacat bir konuyu oluşhrmakla.

Bugünkü onınımumuzda daha çok 'İmar Uygulamalan, Kenısel Arsa Üıetimi, IIari-
ta Kadastro sektöİiı" başlığ alğnda toparlanan bu konuda, Tiıİkiye'nin cumhuriyet-
len bugilne kadar oluşan kentsel problemlerin, bunlaıın mesleki uzmanlıl alanımıza
yansıması biçimindg oİtaya çıkan imar uygulamalan ve haİita kadasEo §ektörünıin
bu bütünıtlk içindeki rolü ve bir anlamda yasal düzeydeki uygulamalann önündeki
tıkanlıkl*laı ve varsa bu konuda gelişıirecğimiz öneriler neler olabilir, biçiminde
topaılamaya çalışcağv. oıunımda görcv alan konuşmacı akadaşIanmza söz ver-
meden örıce, çok ı]sa biİ giriş yapmak isüyorum.

Sabahki oturum bölümünde de kendeşme ve (2ellikle gecekondulaşna gibi Tirrki-
ye'nin gündeminde kalan Ve öntımüzdeki yıllaıda da uzun sıire kalmaya devam ede-
cek olan ve inaruyoruz ki, çöziırnlerin çok köklü politik ve ona bağIı yasal diizenle-
melerden geçtiğiııe inanüğımız bu konu, Türtiye'de bir Medeni Yasa, Tiirkiye?e
bir Anayasa kadar öırmli biı imar hüüu alanmı oluşturmakıadr; çünkiı, imaİ hu-
kuku, insanlann sahip olduklan mülkl€ri llzerinde yapılaşmasınm smrlannı ıayin e-
den bir yasa bütünlüğünü iç€rmektedir. Bu ne deıneİtir?.. Bu, kişi, kunım, sahip ol-
duğu mtllkleri tız€rinde şayet sırursız bir hakka sahip olsa idi, o zaman imar huku-
kundan bahsetrnek mümklln olmazdı. Demek ki, imar hııkukıı bize yapılaşnanm,
yerleşmenin smırlannı, boyutlannı, kurallannı, yöntemini sapayan bir yasal bütiın-
lüğü önüİntıze getirmcktedir. Bu anlamıyla ıoPlumu çok yahndan ilgilendiıen, top-
lumu çeşiüi güçlerinin, çeşitli sıruflan, çeşiü katmanlannı çok yalından ilgilendi-
ren bh yasa bütünlüğü olarak eıe aımaktayız, imar hukuku kavramıru.

Tabii ki, bu imaı hukuku, Til*iye kentlerinin veya bugün tlzerinde tart§mak duru-
munda bulunduğumuz kentleşme modellerinin ortaya çıkmasını üç günde, iki gtınde
veya çok krsa biı süed€ or6ya çıkaİmamıştıİ. Cumlıuriyetin ilan edildiğ giınden
giiığmiize kadaf geçen 50 yılı aşkın bir siiredir biriken problemlerin, birikğn sorun-
lann uygulamalann, bir karopu şeklinde büyOyerek günümiDe gelrn§ biı böltımü_
nü, dcmeünini oluşfumakıadır.

tlaİita ve Kadastıo Mühendisteri odası olarak. kurultaylarda ve oda faa.liyetlerimiz-
de pmblemlerin çarzümü için gör(§ öneriıeri sunaİken, gözden kaçırmadğımız, ka-

çırmamak durumunda olduğumuz, bugtln de kaçırmadığımıza inandığımz bu prob-
lemıerin çözümü, bir yiınetmelik, bir yasa maddesinin yeniden diizenlenmesi, uygu-
lamalann bugilnden yanna değştiıilrnesiyle miımHin olmayacağr, bunun tılkenin e-
koııomik, politik ve so§yal yapısının ve bu yapı içinde yer alan güçlerin m€vcuı ik-
tidarları üzerinde söz sahibi olabildikleri oranda çözüm yollan bulabilec€ğine ina-
nan bir sistemi, bir dünya görüşün0 savunun insanlar olageldik ve bu görtlşterimizi
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de bu anlamda, bu geııel yaklaşımlaı açısındarr savunmaya devam edeceğiz ve mes-
lek örgütleri ve demokradk kide örgüılerinin görevi de, toplumun diğer bütün sorun-
laıyla birükte Fobıemleri ele alarak, rasyonel ve uygun çözüm yollannr sunabil-
mektfu.

Bu anlamda bugiin 5 konuşmacı aıkadaşımn, bir görev bölllmü dağlımı içerisinde
lmar Uygutamalan, Kentleşme ve Gılann Getirmiş Olduğu Sorunlar ve Güncel Ya-
şanan Olaylara ilişkin konuşmalar yapacaklar.

Arkadaşlanmz|a pmgramı şöyle belirledik 2,5 saatlik biİ stlle diümi içindc konuş-
macı arkadaşlarrmız l0 aı dakikalık ilk konuşma bölümtlnğ ıamamlayacaklaİ, sorıra-
da meslekdaşlanmızn, Kuİulıaya katılan üyelerimizin 45 dakikalık bir soru sorma
bölümünü, daha canlı bir hale getirmek için biraz geniş tuğnayı am4ladık. Son ya_

nm §aat, 45 dakikalık bölüm için(b de gelen sorulann konuşmacı arkadaşlar ıarafin-
dan yanıtlanması ve ilk nırda değinemedikleri konulaı-a devam eııneleri biçiminde
planladık, pro8ramla&k.

Şimdi ilk sözü sayın meslekdaşmz HüsameEin Özarslan'a v€riyonım. Hüsameü.in

Özarslan, şu anda Arsa ofisi Genel Müdirılüğünde tlaİiıa Daifesi Başkanlğ göreü-
ni yüİiıtm€ktedil Konuşması da kentseı aİsa üredminin, çaltşmış oıduğu Arsa ofisi
ve bağı bulunduğu yasalaı açı§ndan kdelenmqsi biçiminde olacakor. Buyurun Sa-
yuı Özırslan.

HÜsAMErrİN ÖZARSLAN (Arsa ofsi G€neı Müdürıüğü Harita Daİr€si
Başkant) - Teşekk{ir ederim. Sayın Başkan, değerli misafirlec iüemizde hzlı nü-
fus afişı, kentleşme ile birlikte biıçok sorunu beraberinde getirmektedir. aısa ve ko-
nut, sağlıklr kentleşme sür€ciyle birlikte ele almafak çözilmlenmesi geıeken sorun-
laıdan en başıa olanlarıdır.

Kentleşmede ana sorun olarak orıaya konan bu iki olgu, hizmetlerin diğer hizıııeüe-
rin varlığıyla tanımlanabiıir. Bu hizmetler, altyapı, ekonomik iyileştirme, çewe ko-

şullannrn yaşma sundanlanna uygunluğuyla sıralayabiüriz.

Kentleıimiz, altyapı olanaklannırı çok ileıisinde nüfus ahmıy|a kaşı karşıya kal-
mışlar. Böylece sağlıksz yaşm koşullannda birçok insanı banndrrmak dunımunda
kalmıştr. Bu oıuşum, k€nılerimizin gelenekel yap§mı ve karakterini de§şıirm§,
gelişmiş üıkelerde esas olaİak ekonomik faaliyederin yoğunlaştığı alanlar kent mer-
kezlerini, konut alanlan ise konüıerin dışarılannda yer alüğ bilinmekıedif.

Ükemizde bu olay ıam lersidir. }latta yeşil kuşaklann olması geıeken yerler& gece-

kondular oluşmuştur. Planlı aİsa itetiminde yeersiz olunması nedeniyle, ucuz arsıı
teminine yöııetmiş insanlar. İnsanlann bu seçenekıeri, gecekondu oluşımıunu ve u-

cuz arsa tlretme zorunluluğunda olduğumuz geıç€ğini uırn olarak vurgulamalıadır

Kent|eşmenin düzenli bir şkilde olması, arsa politikalanyla yakından il§kili olduğu
için konuya Devlet çözüm aramış, kamu üizel kişiliğne haiz döner sermayeli bh ku-
ruluş olarak Arsa ofisi Genel Müdihliğü kufulmu§tur.
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Kun uşun amacı, aİsaıafin aşrı fiyat aİtışlannı önlemek için tanzim al§ sattşlıİını
yapmak, konut, saııayi, turizm bölgeleriyle tesisleri için arsa ve arazi sağlamaktrr.

Belediyelerce herhangi bir hizmete tahsis edilmemiş Hazine arazilerini, kuruluş a-

macına uygun oıaİak değeflcndirmeı üzere dewini sağlar ve arsa stoklan oluşfuİuI.

stok yapmaıİa en önemli kaynğı tlazine arazileridiı. Ödenmiş sennaye eksikliğin-

den kğnula§tırma yöntemi fazlaca kullanılrnaınaktadr. Hazine arazi envanıerlerinin

olınayışı, kentsel harita ü(etim çalışmaiannı olumsuz yönde etkileınçl<tedt. Kalü
ki, tizerinde çal4maları siırdiırülen 4 bin 200 hektar mikıarındaki Hazine aıazileri-
nin tamamı, kentseı harita i etimiııde kullanılrnamakıadır. Bu arazilerin yiizde 25'i
orman alanı, yüzde 23'ü koruma havzalannd4 yiizde l2'si bşka kurumlara ıahsisli,
yüzde 4'ü davalı, yilzde l'i de askeri alanlara iahsis edilmiştir. Ancak,4 bin 200 hek-

tarlü alanın yirzde 35'i nişeündeki bir alan kentsel arsa kullanrmında yer almaıita-

dır. bu aıanlann, büyfü bir ölümiiniın plansız oluşu, halihazır harita yapımç imaı ve

imar uygulamalı planlannın yapılrnasını beraberinde getirmektedir. Planlama §üreci
nin uzun olmasr, kenısel aİsa iifgtiminin biı başka engelidir.

Bugüııo kadaf yaPılan nazım imaf planıannda "Kamu yaranna ıahsis edilecek alan-

laı [Iazine arazilerinden karşılanır" ilkesine güe, bu arazilerin kamu kullarıımma
planlanüğıııdan, konut amaçlr arsa iİelimi isl,enitdiği ölçüde gerçekleşıirilememiş-

ü.
Kullanıma açılacak konut alanlan, altyapı hizmederi, iiİetim yöntemıerinin belirtil-
diği nedeniyle, yeni açılacak alanlann ilgili beıediyelerle ortak görtış varılamaıiıası-
na neden olmakadır.

Arsa iireıiminde kutlarulan bir başka yöntem de kamulaştırmadrr. Bu yöntcmin işle-
tilmesinde kamulaştırılan alanın rayiç bedeliyle ıezyidi bedel miktarlan arasındaki
büyiik farklılıklaı ucuz arsa iiretimini engellemektedir. Bu dufumda rayiç bedel tes-
piü ve iairaz ytkıtemlerinin yeniden belirlenmesi gerekir.

Belediye mücavir alanlan dışında kalan bölgelerde ise, planlaına yaklaş* 12 kurulu-

şun göruşli alındıkıan sonra başlamakıadıİ. Bu görüşlerin topıanmasr, uzun zamanlar

aldığıııdan, özcllikle beıediye mücavir alanlan d§aİaındaki kenısel aısa planlamala-

rmda geeikmelgr€ yol açmakuür. Bu zorluklara rağmen, Arsa ofsi Genel Müdiir-
tüğü 1990 yılında Kentsel Aısa Üretim Projesi kapsamında yapnğı çalışmalarda
2t.396 adet konut yapılabilecek, 229,8 hetdad* bir neı kentset arsa liretrniştif.

Kenıseı arsa ilİaİimi konusunda }Iazineden deviİ, planlaİna; kamulaştırma gibi so-
runlann Oziimü sürcklilik arz eden afsa poüükiılannın oluşturulmasıyla gerçekleşti-

rilecektiı. Teşkkilr ederim.

BAŞKAN- Teşktür ederiz Saym-Özarslan. İkinci konuşmacı arkadaşımız B{llent
onaı. Kendisi, Çankaya Beıediyesi İmar Miidıırliiğünde görevli. Bülent onat, daha
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çok 298l ve 3290 sayılı Yasa uygulamalanna genel bir yaklaşımda bulunacaklar
Buyurun Sayın Ona

BÜLENT oNAT- sayın Başkanın değinüği gibi, 298ı Sayıh Yasa 1985 yılından
başlayaral ülkemizde çok yoğun olaıal uygulama alanı bulmuş ba yasadtr. Bu ya-
saya dayanür n"at bugüne kada, ıiıke çapında göriilmemiş dozeyde ve yoğuntutda
§ıah imaİ pıanı ve buna bağlı olarak da paİselasyon planlan iaetilrniştiİ. Bu yasa,
uygulama sonucunda bize neler getaü ve bu yasanın gerekçeleri ne|erdi; buna hsa-
ca değinmek istiyonm.

Biraz önce Hüsametrin Beyin söylediğ gibi, hzlı nüfus artışı ve lorsal alandan kenı
l€rğ olan göç, b€raberinde bannma ger€ksinimini de getirmiştir. Temel gereksiniın-
lerdeıı olan bannmayı karşılayacak sayıda tonut iireı,ilememiş otnası, özellikıe bü-
yük kenderden başlayarak üıkenin tümlınde imar mevzuağna ve Anayasaya ayhn .

bir biçimde kaçak yapılaşma ve gecetondulaşna eylemini yaratmışur.

Bu koşullann kaçınılmaz sonucu olarat şehirlerin civannda ve ihüyaç sahiplerinin
ulaşabileceği konumdati lopraklarda yeni yerleşim alanlan oluşmaya başlamrşıtr.
Bu alanlarda yaşayan insanlann zaman içinde tifun şeht nilfusunun göz arü eü]mğ_
yecek bir oranına ulaşmalan, yasal olmamasna rağmen, belediye hizmellerinin bu
alanlaa götthilmesini zorunlu hale getirmiştir.

Belediye hizmetterinden yararlanmalanna rağmen, gerek düzensİz yapılaşm4 geıek-
se ve yeıeri kadaı attlapı ve sosyal donaıı alanlannm buıunmamast, gecekondu -

mahalleleri diye anımlanan bu alanlaıda yaşm koşullannı son d€rece güçleştirmiş-
tir.

Bu müallelerin fziki koŞJbn inceıenüğinde hiçbir teknik veri göz önünde butun-
makszın yapılaşmanrn sürmüş olması sonucıı, ıopografik ve jeolğik ba|omdan yer-
leşimi sahncılı alanlarda bile yoğun yapılaşma ile kaşı kaşıya gelindiği antaşl-
maktıdf.

Yine bu yerlşim alanlrının yasal statüleri incelendiğinde ya devletin müıkiyetinde
olan arsalann \gal edildiği ya ü olağanüstü kiıçtik hisseıere böıii müş özel müIki-
yete konu aİsalann kullanıldığ gardenmiştir. Bu özel mülkiyete konu aısalann bğ
ııhmüşluğtlnü ömeklunek için biı şy söylemek istiyorum: Bizim 15 bin lane hi§se
lizerinde yapnğrmız aıaştırma sonucunda, bu 15 bin hissenin yaklaşık yüzde
44'ıınün 250 metİekareden daha az ar§ayı ka§ıladığı 8örü!müştiiİ. Bu 15 bin hisse-
nin sadece ylizde 2'sinin lO0 metrekaredeıı fazla alanı kapsadığ göriİımüştitİ. Ya-
ni, ya çot küçtlk hisseli arsalar<h kaçak yapılaşma ya da devleün hii&iim ve tasaru_
fu altmdaki alanlarda gecekondulaşma siirmliştür.

Zaman içindğ toprak mttlkiyetine ve bprak kullanımı alanındaki çelişki gideıek bü-
ytıİnüş ve insanlann güverıce aİrcı oıarak görd0kleri müıkiyet ıalepl€rinin kaşlan-
ması gündeme gelİniştir.

Gecekondu aıanlannrn, şhirlerin planlı alanlanntn toplam ajanlndan daha büyıık bir
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atan k4samaya başlaması sonucu, g@ekondu halh, oy potansiyeli açısından göz ö-

nüne atmması 8ereken bir unsur olarak değerlendfuilmeye başlamışff,

İşıe bu gerekç ve kuşkulaı, diizensiz yapdaşmanın ıslah edilmesi zorunluluğunu be-

lediyğler temel gt revleri aıasrna sokaıten, biralom yasal diizenlemeler hızla ger-

çekıeştiıiıın§ıiı. Yasat diızenlemelerin gerekçeleri ve yiiirtıfıüğe giriş zamanlrı in-

celerıdiğinde kaşımıza ilginç bif tablo çıkıyor. Bunun sınırlarmı 2805 sayü Yas4
yani 1983 yıImda ç*an 2805 sayılr Yasa ile srnrlandırmak isüymum, ÇtlıüU, daha

once çıtan gecekondu kanunlannrn şu anki uygulanan pluılama telnü ve yasal da-

çok f^zla etkisi kalınaü. Buna bağh olarak, 16.3.1983 ıarihinde 2805

saylı Af Yasası çıkarılmışor -krsaca Af Yasası diyorum- ve aradan hemen biı yıl

geçtikten sorıra, arsa tıreıimini ve de planlamayı etkiliyecek belediyelerin örgİiden-

mesine ilişkin olarak 9.7.1984 tarihinde 3030 sayılı Yasa yiirülüğe giİmiştiİ, Yine

hemen arkasından 24.8.1984 urihinde ise, 2805 sayılı Yasayı yüiırliikten kal<lıran

yeni biİ Af Yasası olan 298t say ı Yasa yiınirlüğe girm§tir. Tam bu arada, 1957 yı-

lmdan beri yiıİiidiikle olan lmaı Yasas değiştiriloek 5.3-1985 tarihinde 3194,sayü

İmar Yasası, aıkasından 22.5.1986'da 3290, 13.6.1987'de 3366 sayü Yasa ytlrüılü-

ğe girm§tir.

Bu yasalann hepsi arsa iıretimini diİekt veya dolayh olarak ilgilendiriyor, onun için

sıralamak zorunala kaltıım. Bu y_asalann yiıriillüğe giriş siiİecinin incelenmesi sonu-

cunda 4 yıt 3 ay gibi bir siirede, direk veya dolaylı olarak arsa ttsetimini kendeşme-

yi ve kaçak yap aşmayı eüileyen 6 adeı yasann yiidrlüğe giİdiği anlaşılrnaİüdır,

sözu editen yasalar hazırlanırken, o kadar aceıe ve glınün politik geıeksinimlerini

karşıtamaya ytineük hareket edikniştir ki, daha sonra diğer yasalarla değiştiİiımesi

veya Bayındırtri ve İstan Batanlıgının hazırladığı çok sayıda genelge ile ylhlendi-

rilme.si zorunlu olmuşnJr. Özellikle, 298l sayılr Yas, t984 yılında yerel yönetim se-

çimlerinin hemen öncesinde yüriirlüğe girmiş ve gecekondu halhnrn oylarına yöne-

lik olarak yaygrn olarak kullanılmıştıı. Bu yasa, Af Yasası o|arak kamuoyuna sunuı-

muş; diğer yandan da. önce tapu ıahsis belgesi, daha soııra ıslah imaı planlanyla o-

luştuıu|acat imaı parsellerinin gecekondu hak sahiplerirr dewini amaçlamışr. Ge-

rei 3030 sayılı Yasa ile Kurulan ilçe belediyeleri, gerekse diğer belediyeler 2981 sa-

yılı Yasanın hedefleri doğrultusunda ve o güne kadaı gödlmemiş büyilHiiko ve

hvda ıstah imar ptanlarını yapmışlaı ve hili da yapmaktaürlar.

Yasanrn amaçıad!ğı doğıultuda yapılan ıslü planlannila mümkün olduğu kadar az

konut yıkılmaya çatışılmış. mevcut yollar, olanaHar ölçıl§itnde genişletilmiş, cephe

almayan konuıJar için yeni yaya youarr ve trafık yolıan iheriıneye çalrşılmış, va, o-

lan konutlaı yotlarla çevrili adalar halinde bırakılarak, sosyal donatı, yeşil alan aynl-
mamış, iıü durum, imaı duıumudur diye kabul ediIrnişü. Bu, 298l sayılı Yasanın

ilk ç*rğında amaçladığı planlama lekniğidir. Bu planlaı, sadece ıapu vermek ama-

cını taşımakıa ve bölge ile ilgili herhangi bir yenileşme geıirmeyen plarılar olarak la-

nımlanmrşğr ve bu tt!İ ptanlaf beıediyeler tarafından daha sonra ikinci biı planla ye-

ni]eştirilmesi hedefl enmiştir.
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Bu planlama anlayşınrn sonuçlaıı incelendiğinde ise, ikinci bir planlamanın yapıl-
masının belediyelerğ kamulaşııİma yükü getirmesi nedeniyle milrnkün olamayacağt
anlaşlmıştr ve ya§anın amaçladığı plan|ama anlayışından vazgeçilerek, imar planı
anlayışmda yeniden yapılanmayı öngören planlaı iiıetilmeye başlanmşır. Yani, s-
lü planınm ana amaçlan bir kenara itilerek, normal imar planı anlayışında; am4 aü
ıslah planı olan yeni bir planlama kawamı geliştirilrniştir. Yeni anlay§la ilretilen
plinlara ait parselasyoıı planlannuı yapılması srasınü ü parsel ıfuetilmesi ile ilgili
çeıişkiler ıtrğşılmaya başlanmışİır.

Islah posellerinin üretilrnesinde, yani koııuınuz olan parsel ilreülınesinde vaı olan
y4ılaım y*ıtarak yeniden yapııaşmayı §eğlayacak d0zgün paİseıler iıİeıilmesi yön-
!cmi, yani, v olan yapıIann hiçbirinin göz tlnüne alıffnak§ı^n yeni biı kent oluştur-
mak için düzgün ve uygun planlama normlanna uygun parseller iiretilmesi ilkesi ve_

ya toprak mülkiyetinin kııçiik hisselere bölünmüş olması nedeniyle, yeni oluşcak
pafsellerde hisselilik canınr azatıacak şekilde parseı itetilrnesi_ panellerde hisseli-
lik oranını azalgcak ş€kilde parseI lhetilmesi- paıselin hukuki yapısından yola çıka-
rak.labii_ ya da yasa ile affedilen gecekondu veya kaçak yap ann konınmasına yö-
nelik paısel iİretilmesi yönıemleri ve örrcğlikığri her pıanlama alanında far ı ba bi-
çimde uygulanmr§Eİ.

Islah planlan yryılarak uygulanmaya geçilen atanlaİda planlaİdan bekleni]en yarar-
ıaİ §tlİekıi olaİak ıamşılmış ve politik malzeme olarak kullanılmışff. Bunun sonucu,
önceleri sadece güvence ulebini ka§ılamak amacıyla yola çılılmşken, planlama ile
oluşan rantlann paylaşımı yoğun olarak gUndeme gelmiştir.

Biİ yandan ıslah imar planlannın yapımı bu koşullarda devam etınekteyken, halen

8ecekondu ve k4ak yapılaşma devam etınekıedir. Çünkü, ne yercl yönetimıerin, ne

de Devletin diğer kuıumlannın kent|erdcki konut talebini kaşılayacak kaynaklaİı
bulunamamaktadır. Bu gereksinimi duyan insanlar da, ulaşabildikleri konum ve de-

ğerd€ki arsalara, ilkel koşullarda da olsa, kendi konudannı yapmaya hAli devaın et-

mektedirler şu an da.

Konut gerek§iniminin, dolaylı olarak paısel gereksiniminin boyudannın Ankara için
hesaplanması srasında şöyle biı ıabloy|a kaşılaşbiüyonız: Ankarahın nüfusunun

her yl 100 ili 80 bin arasında amrğı d|§iınültıf ise, bu insanlaruı konut gereksinimi-
nin karşılanması için, yaklaş* her 4 yılda bir Bau,kent yapılıp, ihtiyaç sahiplerine
devredilmesi gerekir. Bu da yaklaşü 54 bin konut eder.

Ülkenin bu koşullannda sadece yasa çıkararak, kaçak yapııan affedergk Veya yapı-
taşmış alanlara slah planı yapaıak çağdaş kenderin oluşturulmayacağı ve konut ge-

ıeksiniminin karşılanmayaca& kesin oıarak anlaşılmaktadır.

Diğer yandan, 2981 sayılı Yasa yiiriirlüğe girdiğinde, bu yasann sorunıan çözmeye-
ceği, bi4ok mesleki disiplin ve siyası pani arafından yoğun olarak dile geıirilrniş
olmasına rağnen, halen yerel yönetimleri ellerinde bulunduıan siyasi paltiler başta
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olrnak iizer€, diğer ilgili mesleki disiplinlerde de sonınun çözttmiinğ yönelit bir ça-

ba ve yapılanmanın bulunmamasr iizücüdiir. Bu konuda albmatif bir yilsa ta§ınsı

biıe henilz giındemde yoKuı. Teşkkü ederim.

BAŞKAN- Teşekkitler sayın Bülent onaı. Biilen aıtaüşımıan 298|, 329{J ve de-

vam eden Af Yasalanyla ilgili ken§el alanlarda asa üretimi konusrında getirilen

mode[n geıçek anlamda bir kentleşme modeü olmaüğ ve siyasi oy depoları olarak

kullanıtüğı biçiminde toparladığı konuşma§nda kUçü bif örnek olay aktarmak is-

tiyorum:

Tiirkiye'de 24 Ocak Kararlannı alanlar, Tiirkiye'de ba imajla gelm§lodi. Çok loo
bir t€cavalzale bulunmak isüyorum Oturumda Bu imaj ekonomik bir imajü, ön pIı-

na çıkar mak istenen imaj ekonbmikıi. Aslında, her ekonoınik imajm alnnü bir po-

litü imaj ve biılikteliği olan ekorıomik, politik bir bütündiir. Şimdi, o trihlerde af
yasalannın 2981'in, 2805'in ve son 2981'in çıkanldığ yıllarda, hepimizin hanrtadığ,

bunu hatrrladrğmı zannettiğim bir olaydr Gecekondu bölgelerinde 4 kat ve 6 kat

vererek, rann yiiksçlEnek. Şimdi, tabii bu, genel anlamda beıli bir iııetim kaşığılı
olmayan ve bir paylaşım mücadelesi siİen kent ranunm g€c€kondu halkına "etono-

mik imaj" adı allında gelen siyası iktidann sunduğu bir ranüı.

Gecekondu, bolgelerinde yaşayan insanlann, akşam yağp sabü milyoner olrak
kalkmalannı amaçlayan bir düşünce sistemi, insantann beyinlerini buna yönelıen

sisıeınin bir parçasydı.

Gecekondu bölgesinde akşam yatsp, sabah "Ben yann milyoner olacağırn" şHiyle
kalkan insanlann önlerinde, ömeğin çocuğunun iki yıl ertelediği evlenmesini hemen

giindeminğ almak ve genel olarak ü, rannn, iiretim kaışılğı olmayan bir kazancın,

sonuçuı iİ€ıim ka§ılığı olmayarı bir ıalep sahibi yarağnak gibi oplumü bir imaj o-

luşturulan sonuçlannı gördtik Ve gerçekten de ıslah yasalannın bugiine kadar çok
yoğun olarat(, uygulayıcı olarak içinde yer aldığmız bölgelefinde de çağdaş kendeş-

menin, gerçek anlamda bir kentleşmenin diğer katl§lan olmaüğnı da biılikte gör-

dıik ve görmcye devam ediyoruz.

Bu aşamada Sayın cemal lşleyici arkadşımızdan, kendisi Ankara Büyirkşhir Bele-

diyesinde çalışmakta, belediye mücaviı, sınıılan içerisinde daha çok, mevcut yasal

rlonanrnlanyla yeret yönetimlerin rnler yapabildiklerini ve neler yapması gerektiği-

ne deyinen konuşması için, bulrunın Sayın Cemal lşleyici.

CEMAL İŞLEYİcl- Teşkkiir ederim. sayın Başkan, değerli dinleyenler, ben ko-
nuşmamr şöyıe di.izenıomeye çaİştım: Önce, kentseı aİsayı kimler nasıl üretiyor?

Kentset aİsa iiretıminde karşııaşılan sorunlar, çöziimleri ve biİ de gerck 298l sayılı
Af Kanunu olaıak bildiğimiz ve buna bağlı çıkaı.llan yasalar ve 3194 sayılı lmar Ka-
nuıun uygulamalannda bize ulaşn üpik ömekleri sizlere sunmaya çalşacağım.

, Kentlerde arsayı kim üretir? Ben onu şöyle ayırdım: Bir, özel seklör olaıak iiıeti-
lir.Bu özel sekıörtin içerisinde kişiler vardır. Sahip olduğu gayrimentüerini imar
planı yapmak sureüyle, a$a üretİler. '
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Kurııluşlar vaıdıı, kamu olarak niBterıdirmeyin onu, özel kuruluşlar vardıı; ıoplu
konut veya diğer amaçlarla asalannı imar planı yaparak, ranı getirerek değerlendi-
ıirl€r. Bir de k@€ratifler vardıı, üyelerine gerck ana, gerekse konut sağlamak ama-
cıyla imar planı yapaılar ve arsa üreıirler.

İkinçi böıiırnde kamu otarak... onu ü şu andaki uygulamarla 4 böliıme ayımak
mllİnkİin-

Bunlardanbirincisi, Bayındıılü ve İsk6n Bakanlığı, Tamamen uygulaması, daha ön-
ce, eski adı lmaı İsk6n Bakanlığma bağlı olarat çıkartlan 775 sayılı Gecekondu Ka-
nunun uygulaması, 1985 yılından sonra bazı değişikliklere uğraü.

iki tane lranun hitkmünde kararname, bir de kanunıa l985'in alnncı ayında çıkartıIan
247 sayılı Kanun Hiikmündeki Karamame, gecekondu önleme bölgelerinde iş[emle-
ri yapmak iizae belediyeleri görevtendiıdi. Tamamen, dedi ki, ''Bundan sonra ben
Bakanıık olarak gecekondu üıIeme bölgesiyle uğıaşmayacağm'' dedi. Ama, hemen
3 ay sonr4 EyIi ayında 250 sayıIı bi Karamame çıkardı; 'Evgt, ben bunlan beledi-
yeığıe verdim; am4 bu §lemi, hemen dewini betediyelcre yapmayacağm, 3 yl da-
ha ben bu dğviıi yapmayacağm ve kendi uygu|amama dcvam edeceğm'' dedi. 3 yıl
biğnesine yahn, Man t988de bu defa kanun çıkartıldı, 3414 sayılı Kanun. Yine,
"775 ile ilgili gOrevleri belediyelere verdim" dedi; ama, buıada bir al,rım yaptı. Bü-
ylll şhirlode, daha önce büyükşehiıe verilmişken 247 sayü Karamahe ile, bu de-
f4 "Ilayır, ilçe belediyelerine vereceğm; ama, BüyükşehiI Belediyesinin koordina-
törlüğinde yapacağım -arrcak yine bir maddemiz var- daha önce Bakanlıkça başlan-
mrş olan §lemlere ben 5 yl daha dÖvam edeceğim'' dedi.

Tabü burad4 daha önce başlanmış ve biüilrnememiş işlerin aynmı çok zor. İşte, bir
y€re gecekondu önleme böıgesi oıarak iıan etmek de bir başlamadr; kamuıaşOİmayı
yapmak biİ başlangıçğr, imar planını yapmak başlangıçnr, trsa haline dönii§ıİirmek
başıangıçtıİ, kişilere dağıunak başIangçor, inşaat uygulamasmı yapmak başIangıç-
trİ. Tabii bu pek, açük olmamakla beraber "5 y daha ben bunu yapacağım; aİn4
burıdan sonraki yeni gecekondu önteme bölgelerinin ıayinin belediyeterg braktım''
dedi. Burada, Bayındırlık lsk6n Bakanlığnın arsa üreıimiyle ilgili konuda, bu yasa-
nın çılınasmdan önce ilan edilrniş, ancak işlemleri sonuçlandırılmamış; i§Iem de-
mekle, "Kamulaşt!İmaya başladım, arsayı daha hAg iireünedim, aİsa iiretimine kat-
kıda bulunacağım' anlamında söylüyorum.

İkinci olarak, 1ı64 sayılı Kanunla kuİulan Aİsa or§ine göıevler verilmiş. o konuyu
aıkadaşım geniş, detaylü izah etıi oraya girmiyorum.

Üçllncü, 2985 sayılı Kanunla kurulan Toplu Konut ldaıesin€ aısa iiretıne g&evi ve-
rildi. Ancak, o arsayı, esa olarak arz eııneyip, tireğn§'olduğu arsalarü konut yapa_
rak, konut olarak arz etsnek üzere kenüsine bu görev verilmiştir.
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Dördiiociısü de, ki en fazla iireten şey olarak, belediyeler geüyor. Gerçi (,zel seköİ-

ce iiıetilen arsalar<la da belediyenin payı vaı; imar planrnın oııonması, uygulanması,

uygulamanrn onayı Arrcak, ben bııİada belediyeleri, özeı sektöriln yapımş olduğu

plantann üşında mütalaa edeceğim. Şöyle ki: B€lediyeler 1930 yııında çıkaıtlmş
Belediye Kanunuyla bfu görev verilmiş. Gerçi daha sonra çıkarılan l 164 say|r Arsa

Ofisi Kanunda da aynı göreve benzer görevler verilmiş olan görevin ipal editdiğine

üir, kaldırılüğına dair herhangi bir hiikme rasdamıyoruz.

Entera§an bulduğum için aynen okuyacağırn; 30,4,1930 taıihinde kabul edilen 1580

sayılı Belediye Yasasıncla 15 nci fılcra.sı var, aynen okuyorum: "Ucuz belediye mes-

kenloi yapmak, belediye namına inşaat yapafak icar eğnek, belediyenin inkişf ve

tevessüye 'yani genişIemeye) müsait mahalıerinde arazi alarak yeni pıanı 8öre tan,

zim etmek ve yeniden inşaat yapmak isoyenlere Üorak ihtikira mani olrnak,"

Bu ihtikir lafinın ıızerinde durmak istiyorum. Ta ki, 1930 yıllarrla kanun koyucu bu-

nu di§ünmilş, demiş ki, "Kenılerin çevresinde bazı kişiler rant sağlamak için, ;Ue-

rinde a$ayı butunduracaklar; ranu geldiği zaman satacaklar. "Onun için demiş ki
belediyeye, "Ey belediye, sen elinde belli bir mikoı arsa bulunduİ. Bakıın ki, spekil-

lasyon var, arsalar çok anıı; kendi etindeki aİsalan halka arz et, sat ve fiyat arüşlan,

n! önle."

Tabii, 1930'rlan 1990 yılına kadar aradan 60 yıl geçmiş, belediyelpr bunda ne denli

başarılı oldu, takdiri sizlbre ait.

Bir de yine, l580'e ek olarak, 1950 yılınü çıkarnlan 5656 sayü bir Yasamız vaı;

çok kullanılan bir yasa. Ancak bu yasa, arsa üretimiyle ilgili olafak değ,ili konut iiı_e-

timiyle itgili olarak çıkartıImışnr. 
'Belediyelere,'kiralık 

konut yapmah konut yapa-

rak satİTanın asli görevleri arasında alırımasıyla ilgili bir yasadır.

Bir <le belediye, açıtça kendi girrevleri arasmda olmamak]a beraber, ömğn, bizim
Ankara'da yapğğrınz bi uygulama vaı: konumu itibariyle, çaıuk içeıisindeki Anka,
raya kirlilik getiren bazr sanayi ve küçiik sanayi yapılanrun kenl dışın4 çanak dış-
na çıkartılrnası için yaptığımz yeni küçiık sanayi alanlan var. Bunlar da asıınia,
kentsel arsa {tİetimi deyince, yalnzı konut oıarak eıe alrrıayıp, sanayi içinde gere*si-

nim duyıılan arsalann iireülmesi anlamında kabul eniğm için, bunlan da lrcntsel aı-
sa tiretiminde mütalaa edebiliriz.

Krsaca, "Bu kensel arsayı kimler ıiretiriden sonra, darboFzlara geleceğim ve bu

dar boğazlarda biraz karamsaİ konuşacağlm. Aİtadaşm Hüsametin Bey bir nebze

bahseni, ben biraz daha açacağrm konuyu.

En büyiik derdimiz kamulaştıma. Kent çewesindo yaPdaşm§ bölge d§ındA İIazine

ve belediyeye ait veya özel idareye aiı arsa ka|nadı, işgat edildi. Nasl elde edec€k

bunu? Kamulaşlırma yönterniyle elde edec€k. Kamulaşffma dediğiniz zaman, bizim
tüylerimiz diken diken oluyor. Öyle bitirkişilerimiz var ki, bilmiyorum, aranızda bi-
lifkişilik yapan herhaıde çok aİkadaşımrz var, bu vasfa girmeyenler, lüıfen alrnma-
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sınlaf, özeııikle söyleyeyim aınmasınla[ çtinkü, çok aı*adaşım hakikateıı kcndi gö-
ıev biliııci içrisinde, hakkıyla rapor.verenler de va; ama, vatan haini diyebilecek
kadar da izpor verenler vr.
Kenl çewesinde, normal al n_saum çok açü bil misal vercyim. Örnekleri çok krsa
zamanda elimize geldi. 15-20 bin liraya saülrken, bu vatandaşlar l50 bin 200 bin li-
rdlık biİ ııymeti layık görüyğlaİ. Neymiş efendim? "Kamunun malı, efendim, va-
tarıdaş mağduı oluyormuş.'

Değerti aı*adaşlanm, lütren, kamulaşbrma davalannda elinizi vicdanınza koyun,
lütfeıı; bu bilirtişi ma§asıru bir yerde mani olalım; istirham ediyorum. Devletin ce-
binden bu para çaİnıyor. apaçık. Bu Devletin cebinden çaltnln Fra aısa sahibine

eıtmiyoc çok if biliyoruz, giıniyor oraya, Sşka yerlere bölüşülüyor. Lüden, bun-
laa mani olalım.

Bitirkişilerimiz -Çok hsa bir yere de değinerek, o konuyu da kapatacağım -emsal
gösleriyor eferıdim, şu anala üElı olarak kullanılmakıa olan; ancalq gelişme alanın-
daki biı arazi paıçasına, sağolsun, daha önc€ vergiden fazla pay alabilmek için çı-
trnlmış bir Laranuınemiz var, Bakanlar Kurulu kranmız var; aısa sayılacat, par-
§ellenmemiş aıazilede ilgiti t983 ylında ç*anılmş bir kararııamemiz var. Bu ka-
ranameınizde de, kamulaştırmalrda ateyhimize delil olaraİ kullanıtryor. 2 madde-
sini otuyup, diğer kısımlanna değnmeyeceğim. Belediyeye mücaviı olan sıffIaı i-
çinde, imğ pıantyla iskin sahası olarak aynlmış yerlerde bulunan yerıeri arsa sa},ı-
yor. Efendim, planrn ölçeğ yok. 50 bin ölçekli biı nazım p|anı olması ü arsa olarak
nitelendiıiyoı, 100 bin de olsa arsa oluyor, 5 binlik bir nazım planr da aısa oluyor.,
Burada bizim bütiln, parselıenmemiş demekle, paısellenmeye namza, yani bir l/
lom öbekli uygulaına tatbikat imaİ pıanının bulunmasın öngörmüştiır diye savun-
mamtaİağmen, ne yazık ki, bitirkişiterimiz brrnu da pek kaal€ almıyorlal. tlatıa ör-
nek verirka, şehİin içinde ri.i&s, ütla tipi, ömeğini vercn DSİ, ıPAo'nun yppmış o1-

duğu ve şu anda BEYSU Kent diye hitap edilen, belli bir zümreye hitap edilen yer-
deki alıİn-satımı ömek g&ter€rek ıarlanın filatınr biçiyor. Ne kadar adil değil mi ar-
tqrlrşlar?

Aısa tlretiminde krşmıza, Lent çevrcsinde, bilhassa 1950'li yıllarda başlayan ve
hisseli arazilerin salrlmasınrn yasakJanmasına kadar devam eden sfuede saülmış o-
lan, küçtlk ktlçtik paıçalar halinde satılmış olan hi§seli araziler de imaf planı uygula-
masında kaşımıza büyiil( zorluklar çıkarmakta Şöyle ki: Çok hisseli ve hatta çoğu
Anka,a'da yaşamayan, yurdun herbir köşesinde, hath yun üşmda, Ankara'dan biı
trsa saun aıabilrnek veya biı zamanlar biliycsımuz, gazetelerde, ıanma elverişli ol-
mayan, 

^z 
elyerişli olan. sauş değeri hiç olmayan yerler, cüzi bedellerle alınıp özel

parseller yapııdı ve bunlar gazeteıerde "Şu nedir?" Bilsen de biİ ıane veriyor, bilme-
sen ale bir tarıe veriyor; gaye burada arsa vermek değil, gaye orada taılayı değerlen-
dirip sarnak, Çünkü zaten trsa komisyon parası diyor, alıyor; yok proje yaptım di-
yor, paa alıyor. Yaııi, size o bölgede almak isıediğinz arsanın kat kat tısdlnde siz-
den para üyor. Bu tip sanlan çok yer var. Bilhassa, büyilk şhirlerimizin çevresi la-
mamen bunla.rla dolu.
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Buİalafda parselasyon planlan yapımında, bilhassa 3l94'te hisse ayırımı,298l'de
geıirilen hisse ayırımı yapılamaüğı için, "K4 trne imar parseü çüğ? Her ç*an par-

sele kaç hissedar var?" O kadar hissedan hissedar yapmak suıetiyle oluşan imar par-

selleri üğıtılıyor. Bu, çok basiı bir ömek. Genelde bunlar çok büyiü arazilğ olduğu
için, 1000, 20m, 5000 hissedan olan yerler var. 50 tane imar parseli çıknysa, her
paıselde de 5000 hissedar; çöziimü olrnayan bir şey.

2981 sayılı Yasaya ek olarak ç*artılaıı 3290 sayılı Yasaya ek bir madde getfuildi.

Bu maddenin getiriliş amacı, yetkililerden öğıondiğimize gike, 3290'nın ç*arıılması
esnasında bu ihtiyaç duyulmuş. "Efendim, yerleşmiş yerlef&, 2981'nin uygulandığ
yerlerde, biz hisse ayırımınr yapıyoruz. Mümkün olduğunca, miistakil veya biıkaç
hissedaIdan oluşan bir imar parsele{ hazırlıyoruz; arcak, ıslah planı yapıknayan
yerlerde bu kanun uygularnası yok, onun için 3290'a bir madde koyüm, buraü da
hisse böltimiine imkan verelim."

Maddeyi çoğunüz biüyorsunuzdıı,; ama, telğar et nek@ yarğ vaı; madde aynen şöy-
le: "lmar planı olan yerlerde, 9.5.1985 ıarih ve 3194 sayılr lmar Kanunun 18 rıci
madde.§i geıeğince, arsa ve arazi düzenlemelerinde, binalr ve binasz, aısa ve arazile-
re bu kanundan önce parselasyona dayalı veya hisse karşılğ saun alınan yerler dik-
kate ünarak; m(sıakil, hisseli parsellere veya üzerinde yapılacak binaların dairc
miklaIlan gözöniiİıde bulundurularak, kaı mülkiyeti esasna göİe, arsa paylannr sa-
hipleri adlanna resen tescil ei,irmeye valilik ve belediyeler yetkilidir" dem§. Demiş;
ama, uygulaması naid o|acak? Bununla ilgili bir aç*lama yapılmamış. Tabi_i, kanu-
na her şy de yazılmaz. Uygulamada bazı aksaklıklar vaı.

Kadastİ,o G€nel Müdiırlüğümüz der ki, "Evet, bu çütç amA ben bunu uygularten,
kayden şayi, mahallen müstakil olur ise uygulanm." Yani, kaydında hissoli olacak
ama, zeminde hisseler aynlmış olacak. Özel çıarselasyon, zeminde genelde hiçbirin_
de, hele yap aşmamış yerlerde bir hisse sınrn yoktur vc haa da Erla olarak €&iliı
ama, lmaı Kanununun uygulama$ yönünden hisseli paıseldir, çöztlınü zğdııı.

Bayındulrk İskin Bakanlığ der ki, "Ilayr, 298l de nasıl kayden şayi şaİü aranmaz
ve aranmıyor ise, bunda da aranmaması gerekir" der ve bu çel§ki hnE sitrer.

Dileğimiz şuduf k, biraz daha maddenin geliştirilme§yle, evet ham araflan var, ka-
dastronun bazı yönlerine de hak vermemek elde değil; maddenin bilaz daha oluştu-
rulmasıyla 3194'te de var olan maddeyi uygulamak ve çewedeki çok hisseü gayri-
menkulleri, imaı uygulamasında ayınmını yapmaya imkAn vermek.

Şimü, gerek 2981, gerek 3194 sayılı Kanunlarla ilgili olank bazı spesifik t rnekler
Var, onlan da bitirdikten sonra sözlerimi tamamıayacağtm.

Şimdi, genelde başkeni olduğumuzdan, çok biliyor diye; keçinin bulunmadrğ yerde
AMurrahman Çelebi misalı, baa sorular soruluyor, onlardan sizlere ömekler Verme-
ye glışcağm.
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En çok sorulan sorulardan birisi, "Efendim, bölgemizde yapılan gerek 2981'de, ge_

rek 3ı94'te düzenleme ortaklrk paylannı farkü ahyorlğ. Benden yiizde 10 almşlar,
Mehmet ıeJı ytlzde 8 alryorlar, tlasan'dan ytızde 35 ahyclaİ; doğu mudEr bu?" Ta_

bii verilecek şy, yasa ve yönetmelik gayet açık "Tüm düzenlemeye giren parseller-

den, dılz€nleme ortaklrk payınrn eşiı olarak alınması esasıır?'

Bir de yine çok sorulan, 'Efendim, muılat §uıette belediyeye yüzde 35b kadar ma-
demki hak verdim, alınm bcn. Ne yapanm? Yüzde 35'e kadar olan k$mından... Ora-
da ııiyat nü Ylnde 22; l3'tiik de ben kendime aısa çıkaıunm. \te ne gİrzıl o, 28
lane afsa aldım, satarım onlan, kendimin parasal Ye maddi durumunu dilzeltirim'.

Çok yan|ış arkadaşlar, çok yanhş. Dtlzenlemğ oıraklü palının nasıl alınacağı ve
yiizde 35b kadar denilıneİle neyin ifade edilüği, yönetmeük ve yasada çok açık:
"Sen bunu; ancak, yasada belinilen yol, yeşil saha, otopart, cami, kaıakol, meydan;

bu tip yerler için alusın. Bunu hesaplanın. Ne çıku? Yiizde 28 çıkn. Yüzde 28.1 ala_

mazsın. sen; ancak, belediye olarak kapaıun yolıadan dolayı belediyeye mal oıacak
arsalan, ancak kendine mal edebilirsin' demek gerekir; ama, nedense belediyeleri-
miz bu konuda pek açık değiller ve bunda da vaıandaşlann şikayeıini asgariye indiı-
mek için, diizenleme orlaklü payı ııe ç*ıyorsa, onun almmasında yarar var; arka-
daşlanmızın buna dikkat elnesini de özenle rica ediyorum.

Bir de, lmar Kanundan t5, 16 ifraz tevhit olayımrz vaı, bir de l8'imiz vaİ. Nedense
artadaşlanmız hhli bazı bölgelerimizde ve bu bölge de öyle bir yer ki, gel§miş bir
yer, haıa "Ben l5'i uygulayacağm" deyip, bu uygulamayı yaygııılaştıralım derken;

bazı aıtadaşlanm, "Yok efendim, 18 kanşk, 18'in incelemesi zor" deyip, hfln 15

nci madde vc 16 ncı maddeyle ifraz tevhit yönt€miyle parseıasyon pıanının yapımı
yotuna gidiyorlaI. Aıkadaşlanm, anık şu aşmadan sonra bunün vazgeçmeliyiz. lf-
raz ıevhit olayını, bir veya birkaç parseün birleştirilmesi veya aynlınasında kullana-
lım, lütfen. Parselasyon planlannda, 15 ve 16'yı uygulayarat, terk yoluyla perselas-
yon yapurmayalun.

Bir odamz, bu uygulamalann köıutüğünden bahsederken, "Kenderde yapılaşnanın,
köıü yapılaşmanur ömeğı olaıak Harita ve Kadastro Mühendislc.ridir" diyor. Lütfen,
bunlara meydan vermeyelim. Çünkü, arğk parsel brakılmasr; ancak, ı5, 16 ile olu-
yor. Halbuki parselasyon planı yapılrp, ada dilzenlemesi yapıldığı zaman, hem diız-
gün parseıler çıkıyor, hem de beıcdiye, biIhassa belediye, kamuıaşurma yönt€miyıe
elde eünesi gereken yollar, yeşil alanlar ve diğer kamu paısellerini düzenleme orlak
tık payr abdiğimiz yüzde 35'e kadar ardığı pay ile ıemin ediyor. Niçin bunu kullan-
mayalım?..

Yirıe, gelen şikayet ve dilekçlerden, çok hisselendiıilmeden stiz ediliyor. Tabü bun-
da, her vatandaş kendisine müstakil arsa Veriımesini isıer Ve bu doğal ha}kıdır; ama,

oluşan imar paıselleri, oraya verilen yapılaşma hakkı, belli bir imar parseli büyilklü-

ğOnü gairiyor ise ve bu parselin oluşumunda hissedarlaİ, hisseler bh parseli almaya
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yetsniyorsa. haliyle aılradaşIanmu biıtaç tane hissedan bir aİaya getiİerek imaİ pal-
seıini oluşbrac8kıtr Bırıda da en büyük haıa yirr bizim. Demet ki, imaı planlan-
nm uygulanmasıyla iısrli açü oturumıda, basın yoluyla, TRT yoluyla, demek ki,
halh biliıçtendirm emiz lazmn. İmaı planı uygulamasının yararlannı anlarnamz la-
zm. Belediyğı€r olaİak, halkla iç içe, kahveıüıe toplanulan, mahalle rcplaııtlan ya-
parak; İnaı Kanunun iyi yönlerini kenülerine anlatsnamv laam. Bazı biilgeterde,
başkanlar diyor ki, "Ben, eğer l8'i uygulaısam, beni belediyeye soknazlaI." Niçin
sokınasuılar efeıdim? 'Efendim, benim yğrimi üp, Ahmeı'e nasıl verirsin?" diyor-
laımış. Bunu, eğ€r yasanın gerektirdiğ şekilde halkımrza ğııatuğmz zaman, her-
halde halk da sosya| adaletilkelerine, şu anda en uygım parselasyon planınm bu ol-
duğ:ıı ğtaya ç*rakur. Ama şunu diyetilininiz, "Değer esasına göre parselasyon
y4alım." Şu anda kanunumuzda yok ama buna biz "Hayıt" demiyoruz, buna "E-
Veı' diyoruz. Ama, "Şu andati mevcuı yasaııız bu; en uygunMa bu" deyip, halh
bilinçlendirme} lazım.

BAŞKAN- Sayın Cemat İşleyici, kalan böliimii dile}şeniz ikinci turda yapalım; bir
hayli silreyi geçirm\ olduk, kesmek istemedim ama...

CEMAL İŞLEYİCİ- Peki, teşekkiir ederim. Sorulardan sonra, geri kalan liısmın ı_
yeri gelü§ zaman izah ederim. Teşktit ederim.

BAŞKAN- Mehmet Doğıiın aıkadışımız, Yeıiimahalle Kadastro Müdılrtüğü göreüni
ytlıilğnettedir. Gğek 3194 ve 298| ve 3290 ve benzeri imar uygulamalan konusun-
d4 harita kadasEo sektöainün içinde yeİ alan bir meslekhşımız olduğu için, gerekse
bu uygulamalann kadasıro bazmdaki yaklz§ımını ve bir de bir girncel konu olduğu i-
çin, biz daha önce aramızdaki güev böıümünde de konuşmuşnık, konuyu da biraz
açmasını kendisinden isüyoruz.

Yiızde 35İ geçen yeılerde, iınaı planı uygulamalarında ve yİizde 35'i geçtn yerlerde
düzenleme ortaklık payırun, belediyelere 35'i geçen bölümlerinin ek kulfeı yiıkıeme-
mesi açısından biı uygulama ve bir tescil yöntemi olarak g|incel bir iki şy gelın§ti
meslekİaşıanmızdan; bu konuda da keııdi bölgelerinde bulduklan uy8ulaüklaİı bir
ömek de sunacaklaı. Buyurun Mehmet Doğan.

MEHMET DOĞAN- Teşkkirr ederim sayrn Başkan. Sayn dinleyenler, bilindiğ
gibi lmar Kanunu hükümıerine göre hazırlaıımış parselasyon planlan, ıescil edildik-
ten soııra, kadasğo pafıası niteliğini kazanmakta, yani Medeni Kanun ve Tapu Sicil
Tilztlğitnde ıaİif edilen miütiyet haritası niteliği almakadır.

Tescilden sonra, mülkiyete ilişkin sınıı göstermelğrinde, paİselasyon plaıılan esas a-
lDmakİadr. lmar planı uygulanan alanda, miilkiyet sınırlannda değişiklik olduğuna
göı€, ime uygulamaıan, geİeİ haarl*, gerekse sonuçlandmıma aşamasında tadast-
ro müdiırıiiklerini yaklndan ilgiıendirmekıfdir. Ben, @elıüle bu konu itzerinde dur-
mak istiyorum.

İmar uygulamas yapılacat alandaki taşınm^z mallann kadastro paftasındaki müıki-
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yet sınırlannıı, halihazır pafıalara aktanlınası geığkmeldedif. Uygulamaü bu iş-.
lem, kada§tıo pafıasıİıın niteliğirıe göre değişik şekİığrde yapılınaktadu. Kadasto
paftasınm ölçtği, parselasyon planı ölçeğinde ve kadastıo pafusı da boyuı değiştir-
meyen cinsten ise mülkiyet smıdan kopya usultı ile halihazır pafıalara akmrıtmakta-

dr.

Kadastro paftasınrn Elçeğinin değişik olınası veya kadastso paftasınm boyut değişti-
rerı bİ alüğa çizilmiş olİna§ı dunrrnunda, mıılkiyet sınıIleı kadasğo ölçü değerl€ri-
ne gthe halihazır paftalara §lenmektedir.

Kadastro paftasının ölçeğinin değ§ik olınası veya kadastro pafb§nm boyut değişti_

rgn bir aıüğa çizilrniş olması durumunda, müJkiyet sınırlan kadasİıo öıçü dğğ€rl€ri_

ne glrrğ halihaz r pafalara §lenmekıedir.

Kadastro paftasınm öıçeğinin haliıtızf pafta öıçeğinden buyıtk okna§ dıırumund4
kadasEo Paftssı fotomekanik yollarla kt$uıtüıüp halihazır paftalaİa işleıımektedir.

Kadastro pafta ile hatibazr pafta a,asında koordinat birliği yoksa veya kadasto paf-

talan grafik olarak diizenlenmişse, diizenlemeye giren kadasro paİselleri uy8un
yöntemlerle araziye aplike edilip, daha sonra halihazır pafıa koordinat sistemine g&
,€ tesis edilmiş yer konEol noktalanndan ölçüsü }apllmakb ve halihazır pafıaya ıer-
sim edilmektedir.

Kadastro parseuerinin uygun ba yöntemıe ataziye aktanlamaııası, başka bir dey§-
le, kadasEo pafalannm uygulama tabiliyederini yiıiımiş olrııalan halinde, bu par-

sellerin 2859 sayıL Yeniıeme Kanunun h0ktırnlerine göre yenilenm€§i geı€kmekte-

dir-

Henttz kadastro§u yapünam§ yerlerde ise uygulamada alanı içine giren parselerin

srnırlandİrma hariıalan yapılır ve bu smıİlandrrma haİitalanndaki sınırlar halihazr-
pafıalaı tersim edilir.

Sınırlanürma hariusı yapılrcak oşnmazlann sınııları, Tryu Sicil Müdiiılüğü yetki-

ıilerince, zeminde ıapu ıatbikaıı y4ılrnak sureüy|e işareduıiı ve tapu sınıflan ile ta-

samıf smrrlannın uyguntuğu belirlenir. lşıeılenen smırlaı ile tasamıf sınırlannın

uyguntuğu belirtenir. İşaıeıleıEn smırlaı halihazr paftadaki yer kontol noktaları
yarümıyla ölçüliır. Tapusuz yerl€,fdc ise sınırlandırma harialan ypda-
maz.Halihazr pafıalara akıanlan kadastro parsellerinin yiiaölçümloi hesaplanarak,

tapu küıüğiınde yazılı yiıznlçümleriyle kaşılaşıınlrnalıdıı. Aradaki farhn, yanılma

sının içinde olmas goekiı. Faıhn, yanılrna sınınndan büyfü olması halinde, paısel-

lerin kadastso sırasındaki ölçü, hesap ve tefsimatlan yeniden inc€len€rek, b8tanın

kaynağt araşbnlıı. ilatanın kaynağı belirlendikten sonra, 3402 sayılı lQdastro IQnu-
nun 41 ncİ maddesine istinaden gere}li dtlzcltsneler yapılu.

Pına Bğliml€ri: Parselasyon planlan, Yapım Yliretmeliğinde belfutilen altlıtltra

315



çizitmeüdir. Bu maksaıla açılan paftalar, kesinleşniş ima planı bulunan alanlarta
iınr pafta sisteınine göre, kesinleşmiş imar pafta sisı€mine göre, kesinleşTıiş imaİ
planr bulunmayan alanlarda ise kadasEo PafElan foogrameııik yönt€ınıe yapılm§
veya menıleket koordinaı sistemine bağlr olarak klasik yöntenüe yapılmş yerlerdg
Yapım Yöneuneliğinin 236 ncı madde§ine göre; kadastso paft2lan klasik yönıeırıie
yryılrnş olmasna rağnen, o bölgede 3 ncü dercce ytlzey ağ oluşıuİutİnuş ise, yine,
Yapım Yöneİneliğinin 236 ııcı maddesine göre; kadastro pafıalan klasik yönteınle
y4ılm§ veo bölgeĞ 3 ncü derece yüzey ğ oluşturulmamış ise, kadasro imaı paf-
tahl, kadasEo paftası bölaıİn sistğnine göıe açıtmüdır.

Değişik sistemlere görc açılmış pafalann kenaılaşuıılmas1 uygun döni§ilnl€r yapı-
la,ak sı9anmalıdır. Aync4 dolu pafta sistemine uygun olaıali, değişik zamanIaıda
y4 an planlann, aynı paftaya işlenmesi de ıemin edilmelidir.

Ycr KonEol Noktalın : Planlama sahası içinde bulunan kadasğoya ait korunması
gcİekıi y€( konEol nokulrı aynen ünmalı ve yeni tesis edilenlerle bağanııltrı ku_
rulrnalrdır. Aynca, yeni lesis edilen yer kontrol nokaları, yeni oluşacak arazi duıu-
mu da rlikkete aım.Eak, yaşaması mümkiın olan yerlere ıesis edilmelidir.

Hentlz kadastrosu yapılmamış alanlard4 halihazır haİiüı yapflıak maksadıyla lesis e-
dilğı yer kontrol noktaıan, kadasüo sırasııda da kutlanılacak şekildğ ıesis edilmcü-
dir.

Konho} İl idaıp kuıulu veya belediye enci.lmenince onaylanan ve aslo ilanınt müte_
aLip kesinleşn paıselasyon plantan, kontrol edilmek üzere ilgiİ tadasEo müdtırliık-
leriııe gönderilir. Parselasyon planlannm tescili için, kadasro müdiiıriikrerine aşağr_
d,ti bilgi ve belgolerin göndedlnesi gerekir. Bunlar:

Parselaspn planınm onaylanı!ığ ve i|an edileıek ıapuya ıescitini isteyen yazı,

Parselasyonun dayanöğı ve halen yüriiıliikte olan imar planının onay İaihi ve nu-
marası ile pafla numaralan,

Parselasyon plannm onaylanüğıııa dair, belediye enciimeni veya il idare Lurulu ka-
rafı ömeği,

Kadastro sıaııdarttarma göre diız€nı€nmiş paftaınn ash ile bir adğ şeffafkoPyası,
Nirengi ve poligon kooıdinat değeıleri, kanavalan, röper laokileri, ötçü lıokileri,
y{ızölçiıln hesaplan, dağığm c€&eııeri, ayırma çaPıan,
Parselasyon planınrn üçer adet onaylı örnckleridir.

Aynca, parselasyon planı, }larita ve KadasEo Mühendisleri odasınca da vize edil_
miş olmüdr.
Belgeleri ıaman olarak Kadastro Mirdiirlüğiıne gelen Pğselasyon planı, Kadas.tro
Müdllıtüğllnde görevli harita mühendisi taıafından kontrol edilir.

Kontrol, arazi ve Hıro konEolü oknak u€re iki şkiıde yapı|rı.
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Arazi kontıolü, Yapım Yöneğneliğinde belinilen esaslara gör9 yapık.

Biiİo kontrolü ise, çizim kontsoıiı ve dağlnm cewellerinin kontrolo şettinde yryılır.

Tüm bu işlemleıden sonra, kontsol rapoıu düzenleniı. Kontroller sonucunda planın
tescilinde, ıetnik yönden biı salonca bulunmaması halinde, tescil edilınek tlzere ilgi-
li Tapu sicil Mtıdııİlüğiine gönderiıif. [lata bulunması halinde, bulunan eksiklikler
de belinilmek s,retiyle, plan ve ekleri ilgili belediyeieya il idaıe kuruluna iade edi-
lir-

Şimdi, Kadastro M0diiıliikleri -başa da ifade eniğim gibi planın başlangıç, hazırlık
saflıası ile sonuçlanürma salhasında görev alan kuruluşIarür.

Bu aşamadA biraz önc€ cema] aıtadaşımn da ifade euiğ gibi, bu bilha§sa 18 nci
madde uygulamalan veya belediye|erin 298r sayh Yasaya dayanarak ıslah imar
planı olarak yapıp da gefç€kte kaııcı pıan olarak üeıükleri planlann uygulaması saf-
hasında düzenleme orıaklık paylannın yiizde 35 snırını aştığr, bu da bel€diyeye yi-
ne yasa gereğ bir kamula§ğİma külfeti getirdiği 8öriilmelitedir. Bu dunım, büyiik
rakamlaıa ulaşmaktadır.

Bir örnek v€recek oIursak, şı anda bizim müdıirlüğiımiiz iin uygulama alanı içerisin-
de bulunan ve halen çalşuğmz 2981 sayü Yasaya göre dıızenleme yaptığmv bir
Demetevler ömeği var. oradan bir ömek vermek i§tiyorum.

Bu çalışma sırasında, düzenleme ortaklü payı orant yüzde 39 olarak belirlenmiştiı.
bu düzenleme ortaklık payı sınm olan ytizde 35 miktann aşan, yüzĞ 4'lıik bir mik-
tar, alan olarak 97 bin 587 meğekaİ€ye tekabül etmelcedif. Bunun, bugiinkİi paİasal

değ€ri, kamulaşffma bedeli yaklaşık olarak 20 milyar lira civanndadr. Bu rakamm,

belediye ıarafından temin edilip, bir an önce planın tescilinin sağlaımasıi takdir e-
dersiniz, büyiik giıçliikler doğuİmaktadır ve sonuçıa pların uygulanamaması, daha

doğrusu ıescil edilrnemesi düİumunu orıaya çüarmaktadıİ.

İşıe, bu konulara açıkı* getirmek üzere, Tapu KadasEo Genel Müdiirlüğüntin, An-
kara Tapu ve Kadastİo Bölge Müdürlüğüne yazmış olduğu biİ mütezadan söz et-

mek isı.iyorum.

21 Ekim 1988 tarihli miiktezanın konusu, "lmar uygulamalan sıranda bu ıııİ ka§ü-
şılan pıoblemin nasıı orıadan kaıdırııacğ" şklindedir. bunu aynen okumak istiyo-
rum; yine bir başlığı var: "Ancak kişilere ve Hazineye ait taşınmazlarda bedelsiz
t€ık veya kamutaştırma iştemi yapılmadan tescil işleminin yryılna§ miinkün değil-
dir. Bu nedenıe, k§ilere aiı taşınmaz mallaİda ilgiliıerin ıalebi. Hazineye ait ıaşn-
maz maılaİda Maliye ve Giimruk Bakanlığnın oluru alınmak siiİetiyle, kadastro
paİselinin miktanndan diİşüımek suıetiyle terkin işleminin yapılması veya bedelsiz
tert veya kamulaştınlacık alan olarak belirlenen kısım|ann uygulama sırasında, yol,
meydan, yşil alan gibi yerlere de rastlasa biİ paİsel numarası alunda, k§iler a<üna

tescil edilmesi, ada dağığm cetveü de bu şekilde diizenlenerek ve ıescil işleminden
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sonrA bedelsiz ıerk veya kamulaşurma yoluyla beledi),enin mülkiyetine g€çüten

sonra Medeni Kanunım 9l2 nci maddesirıe göre sicilden çıkaıılması gerekir" şeklin-
dediı.

Şimdi, bu belediyelere biİ yeıde rı€fes a|İna imk6nı veriyor. o an için, bir yerde plan

tescit edilebiliyor bu gtriş doğruhısunda ve belediyeleı bu losım kamulaştnlacak

mikmnn bir yeşil alaııda kiiınelendirilrnesi, orada hisse verilİnesi, belediyeye bir za-

man kaiandnyor. Bu zaman içerisinde, belediye bu hsım olan yğleri ya kamııtaşr-

rarak veya vatandaşan bedglsiz terk yoluyla kendi uMesirn geçirmek suİetiyıe bu

yeri ekte etmiş oluyor. Daha sonra ala bilindiği gibi, bu tür y€rler tescile tabii olİna-

üğnitan, Medeni Kanunun 912 ııci maddesi de uygulanmak sureüyle, yine beledi-

yenin de alebi iizerine bu losım yerler sicilden-tokin ediliycr ve ge4ekte plan, kul-
laırım amacına uygun hale getirilmiş oluyor. Bu da, arsa ilretimi sırasında belediye-

lerin l8'i uygulamalan sırasmda kaİş §tjklan, o an için uygulanması mtırnklın ol-
mayan biı yeıde bir imkin yaraıınış oluyor. Teşe}kilr ederim.

BAŞKAN- Teşekkiirler Sayın Mehmet Doğan. Sabit Yanıtoğlu'na söztl vemeden

önca, sabahki otıJrumda Sayın Rupn Keleş'in yeni İmar Kanunu değişikliğinde, dü-

zenleme onaklrk payının ytlzde 40 olarai değştirildiği biçiınindeki beyanına biı et-
lcme, saplama veya bir açülama getirmek istiyğum. Çıınkiı İınar Kanunu de$şiHi-
ğini yapan komisyonda lstanbutda üi kez yapılan ıoplannya ben kauldım vo onla-

rııı İmar Kanunu değişiklikleri ile ilgili Meclise sunduHÜ usan elimde.

Şöyledir ytlzde 401ık oIay: Şimdi, 'Dilzenleme orıaklrk payı kavıamı içinde, sadece

yol, çocuk.parlo, yşil alan, cami, karakol d§ında; mecut 18 yöneuıeliğirıde, kamu

kurum alanlanna kadastral mülk sahiplerinin hisseleri oranında şümulanünlır, his-

selendirilt" hülınü şu andaki l8'de geçerli bir olay.

BıJrada yeni hazırlanan lmar Kanununda, dilzenleme orlaklık payı kapsanuna alman

kawamlaı genişletilmekte ve o y{lzden yüzde 40 yapılmakıadr. Yoksa, mevcut dü-

zenleme orıaklık payı ıanımı içine giren kawamlar yine korunarak ytızde 40h çıka-
rılmamakadır. Böyıece, 35'ten sonr4 bugtıntü uygulamada genelde 5,6,7; neyse, o

oranı oluştuİan kamu kuİum alanlannda hastane, okul ve benzeri pyler çekilip aul-
matta ve y0zde ıl0a çılorılmarnakt df. Bunun alünı çizmek istiyorum.

Sabit Yanıkoğlu atadaşımu, çeşidi kamu kurumlannda görev yapğkİan sonra, bir
silıcdir özel sekrörde faaliyetini sihdtlrmektedir. Daha çok belediye mücavir alan sı-
nnlan dşnü kalan böIgelerdeki arsa tlretimi ve planlama yöntemleri ve hisseü sa-

uşlaa konu alaııtrın pIanlamasına iıişkin görüşlerini söyıeyecek. Özel bir isıEk oıa-
rak, önemli biı madde daha vardı; ama onım sorular bölümünde gelmesi, belki ben

sorabilbim. Buyurun Sayn Yanıkoğlu.

sADfT YAMKoĞLU-Sayın Başkan teşekkiir edeıim. son konuşmacı oırnarırn bi,
avantajı v8ı; bizden önce konuşan kıymeü atadaşlanm, zten benim değineceğim

konulara b0yttk bir ditkatle değindiler. Ben, hazırlığımı bir arafa bırakarak, bu ş-
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hirlerin mevcuı, otuşmuş çapü yaPılaşma§nrn en öııemü fakttrii gördüğüİn hi§seli
satsşlt aİsalann üzerinde, Saym Cemal lşleyicihin boş brrakt!ğ1 ksımlan biraz daha

açardk. krsacz durmak isıiyorum.

Bu konu, eski bir kamu selİörcilsii ve yeni bir özel seılörcü olarak lısmen beni ilgi-
lendiriyor. Sabüleyin Haldun Beyin söylediğ bir olay var. Bir şy söylemişlerdi,
aynen ka§lıyorum, "Sağlam veriler olmadan, sağlam politikalar llıetilğn€z." Nite-
kim, 775 sayü Yasada, şhiı içaisinde hisseli arazileı tizefindeki kaaİ yapılra
çok iyi niyeü6 bif hizmet getirilebilsin, bunlar planlansın üye,715 sayılı Yasada
hisseli aİsalaİ üzerine yapılmış kaçakyapılaıda, gecekoıdu ıantmı da k8nunun içeri-
sine alınm§tır. Ancak, bugün Büent Beyin de b€lirtiği gibi, § ciddi biı pIanlama a-

şamasına gelince, en büyükdarboğaz, bu hi§seli Epularda kanşklıt çıkıyor.

Diin, konuüında yaşmak, oraya birazc* altyaDı gğtıirümesini isteyen kişiler çok
haklı olarak, bugtln hissesiz ana sahibi olmayı istiyoç ama, aldıtlan hisse miktarı
buna mttsait değl. Bir de şhıin sağlıklı kentleşmesi vaı. Tabii bu, bir meslek disip
lini içinde planlar yapıtyor, çok gtızel; imar uygulaması olayına gelince, hi§seler or-

taya çılonca, bunun ksmen sorumlusu gibi biz haıitacılal göst€riliyor.

Hisseli sanşlann, buna bir nebze değndikrcıı sor4 bugiin şehirlerin otası gelişrnele-

rini ahdit eden, biraz öırce Cemal Beyin de hsmen üzerinde durduğu, şhir dşında.
daha önce belediye smırlcı içinde olmayan -şu anda hsmen belediye sınırlan içinde
veya değil- kısımlardaki, o giln için zirai verimliüğ az. parasal değeri az olaıı asa-
la, Anadolu'da büyiik şehirlerde bir miktar, bir kanş toprak sahibi olmak özlemini
taşıyan kişilere hisseli olarak saıılmış duıumdadır. Cemal Bey, bu hisseli arsalar ü-

zerinde, imr planı yaplabildiklen sonra paıselasyonun güçlilklerinden bahseni. Bu
hisseli arsah üzerinde imar planının yapılmasına olanak yok. Çünkii, bu hisseli aı-
satarm, hisse sahiplerinin yüzde 80'ni biı raya gelerek, belirıi bir şekilde, bu işi
y4malrı geıekiı.

Daha önce yttzıerce hissedarı bulunaıı bu arsalarda, mülkiyet bir kuşak değ'§tirdi, şu
anda binlerle ifade edilebilecek hissedaılaı var. Bunlann, bu lmar Yasasına göı€ ko-
nut tıİ€ıimine açılrnası mtimkiın değil; ama, biraz ewel kısmen değndiğim, daha

önce saıılmalannın ııedeni, zirai vaimlilğ di§i|k analardu. Hahangi bir geıirisi
olmayan bu arsalar, kuralarla, gazinolarda çekilen kuralarla, bilınecelefle dağ-ığlmış.

Bugün şehaıerin ola§ gelişme alanlrında geİçekten d€ tam konut yryübilece& ni-
telikte yğrıer. Bunlaf, konut thetimine açıIamaüğı için, mücavir alandaki tal@er,
bu sefo zirai değeri daha ytlksek olan alanlğa kayıyor.

Tiiıkiye'de hiçbir şy fazla değil. Biz bir zamarüar yakın geleceğe kadar, sanayi uğ-

runa zirai aıazileri çarçur eni\ şimdi de kendeşme uğruna zirai verimli ylılsek ara-

ziler elden.çıkacaktr.

Bunun biı başka çöziimlinü diğer aıkadaşlar ifade etmeye çalışnlar. Bu lmar Yasası-
n4 yönetrneüğe göre bu hisseli a,azilerin hissedaılan Erafınün konut lıretimine a-

çılması olanaklı değil.
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Kamula§ğrma, biıaz ewel arkadaşlğ da değindi, bu Kanulaşğına Kanununa gahe

de müınkün değil. o kadr mtimkün değil ki, hymet İakdt komisyonlarının verdiği

değerterin yiizbin misli taleple karşılaşıyor. Arkadaşlar bunu belinti; ama, çok ente-

resal bir şy var, bon anlayamadım. Bir hisseü arsada her miİmeEekaİede, b9nim

bildiğiın lıeı hissedar, aynı oıanda pay sahibidir.

Ankara Belediyesinin yapEğı kamulaşıırmalaIda gfrlyoruz ki, hissedmn biİ lanesi-

nin arsasına metrakaıe otarak 30 bin lira kıymet veriliıten, bir başka mahkeme kda-
nnda bir başLa biliıkişi raporuna göre 60 bin lira oluyor. Bu arsanın konumu değ§ik

değit, zirai değeri değişik değil, heıkesin her yerde hissesi var, ama değerleri di§Uk.

Bu KamuIaştrma Kanununun bir şkilde gözden geçirilmesi, değiştirilmesi ve vergi

değeriyle oranü kuran biı kıymeüendirne yönteminin soçilmesi yolma gidilmezse,

öniım0zdeki seneler büyiik şhirler yeni konut aıanıan, yeni kentssı alan ttreİmeıİe

güçt{ık çekecekıİ.

Bugün bu mesele fazla dikkati çekmiyoİ; çünkii, büyiık şehiİlerin elinde halen, sa-

batıleyin Yiğit Beyin dile 8etirüği gibi, bizlerin hasbel kadeı yöneıimde olduğu za-

manlar da elde edilm§ arsa stok|an var. Şimdi belcdiyeter ve kamu bu haarlığı yi-

yor. Bu hazrlaı binikten sonra, bu probıemle karşı kaşıya geleceklerdir.

Banim bir şnsırn daha var. Bu konuya bu kadar değinükten sonra, burada iki lane

kontral m€kanizmam, belediye yetkilisi ve de kadasro yetkilisi, bizim konulaıda ge-

retli açiklamrlarda bıılundular.

Mehmeı Doğan\n açıklamasına aynen katılıyorum. Betirtildiği gibi, imar planı ya-

pılmış halihazır hoitalar iizerinde biz daha sorıra kadasral panelleri getiriyoruz.

Kadasıral parse[eİ daha önce geçmdiği için imar planl yapım aşamasına önce geç-

medi ve miilkiyetJeı belli olınadığr için, plancı ıarafindan kamu rsis alanlannrn ko-

numlandırılması yerinde yapıIamıyoÇ belediye anaları iirrrinde yapılamıyoç arn,

özeııikle 2981b göre siz ayırma çapı da yapamıyorsımuz ve uygulamacl olarak ora-

ıta ukanıyorsunuz. Demek ki, bizim uygulamalann daha sag*lı olabilinesi içiiı
pıanlamadan öııce mttlkiyeı durumunıın da bu bariıalar ilzerinde geçilmesinde bü-

yilk bir yarar var.

kf bııraya gelmişken, biı şikayetiriı ve bir öıerim var: Ben bu ınesleğe gç başla-

dım; ama, bu mesl€kt€ gerçekten siiraUe yeni teJmo§ileıden yararlanılıyor. Çok h-
sa bir dönem öırce aplikasyon işlai prizma ile yapılırken, bugün amk hepimiz disto-

matla yapryorua daha sağlrkİ oluyor. Kontsoı mekanizması da, bu kontroueri aİazi,

de distomaıla yaptyor. Bütiın nokıalaı -kırık nolıalan- işaredeniyor ve onlara birer
kocdinal v€riüyor,: ama, biz bunu konlol mekaniznasına verirten, yapmaü$mız
bir öıçüyü, dikayağı, dikboyu hesabmı ıersten gelerek yapıyoıllz ve arazide yapma-

dı&mu öıçüyü yapmış gibi gttst rip, idaİeye Verlyoruz. Bu bir zanıan kaybıdıİ, biİ
israfıır. Bana göİs, hağa aİıık astronun pafıalardan da hiç kimsğ ebat almıyor. Ebat-
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lar, koordinadara göre ölçü lrokilerinden alınryor. Astrolon paaa kullanılması bile
bir l{lks olınuştuı.

tıt giııeroen itibaren, Tapu Kadasto Gencl Müdiiİlüğü, sayısal kadastronun bilgi-
lerinin dçolanmaya başladığını söylediler. Önerim şu: Bizim imaı uygulamalarında
e§ki paıseıleri, kısmen kadasğo paİseııerini iyileştirerek ve onlan öldairtıp, yeni ka-
dastral parseller meydana getiriyoruz. Kmrdinatlan belü. Bu veriler, bu koordinat-
lar depolansa, ve Ankara gibi büyük şehirl€rde, bu planlı alanlaı arasında kalan ka_
dasıral parseller de gerekiyrsa sayısal hale gelirilmei. Yani, meseleyi daha adım a-
drm neıic€ye uluşüİmamız goekir.

Bu konuda lkpl settör olarak bizden de isıerEc€k biııakım isEkl8f, vaısa _veri ıabanı
ve verilerin gir\iyle ilgili- olanlar da bizden isenitse. Yani, bilgi depolayıcısı ama,
bilginin alüğr nerede? Bilginin alüığrnı biz veriyoruz, parça kesiktiı, parça paryadr
ama, o da d€poıanmryor, kullanılmıyor. Bunu dikkatlerinize sunmat istiyorum.

Konuşmamı sizden gelecek sorulaıa bırahp kısa kesme isüyorum. Hepinizi saygıyla
selamlıyorum,

BAŞKAN_ Teşkktlrler Saym Sabil Yanıkoğlu. Ar*ad§lanmızrn konuşmacı arka-
daşlaıı yönelfecskleri sorular bölümiine geçiyoruz. Bu arada ben biı üç dakikalık
konuşma hakkı kullanmak istiyorum.

Sabahki o§ırumda da kentleşne olayı Tilıtiye de irrceleıriıken, gecekondu olayını
biz 2981'i ve çeşiü lınaı. Kanunlannın uygulamatannı konuşan bir meslek gnıbu o-
larak, bunun sadece sorıuçIanna ilişkin uygulamalan yapan bir meslek grubu},ıJz;
fatat, sonı4ta aıtadaşlanmızın da özelliklğ ıslü imaılı alaıılaıda, yani yapılaşma-
nm, yani gecekondulaşmanırı olduğu alanlarda srf hisseli alarüan müstakiJ hale ge-
tirmek gibi. aslrnda çağdaş anlamda bir kendeşme modelini yarafiıatİa en ufak bir
kaıkı§ı oıİnayrin biİ hizİıeı birimini yapaİten, öniimiızde çağdaş kent kurma model-
lerini ve bunun poütikalannı oluştı,Ema doğrultusunda bazl öneriler çliştirmek du-
rumunda bulunan da bir meslek grubuyrız.

Ben, olayı şöyle bİ değerleııdiriyorum; Tılıkiye de gecekondulaşma Ve çarpü kent_
leşme hep tek başına ele alınıy6. oysa, Tiirkiye de gece&ondulaşan her bölge, yapı-
laşan her alan ve özellikle metrçol kenderde her sanayileşıe kafannın arkasından
gelmiş bir gecekondulaışma alanıör. Yani, bu öylesine bir politikadf ki, bugiln Balt
Avnıpo'nın modcm kentleri oluşurken Batılı önce kentleşti. Kentleşen Baülı sanayi-
leşğn biİ ıoplum hali.e geldi. Tabii uluslaşğ, yani u|usıaşma stirecini ıamamlaü.

Biz, henllz kenüeşemeyen, kendeşme modelini kuramayan bir ülke iken, bir tarafan
sanayileşıne, her sanayileşme karannın arkastndan geliş€n bif kenıteşme...

Sanayileşme başıbozuk mu? tlayç sanayiı§me ıeşvikleriyle, sanayileşme planla-
masıyla sanayileşme, Devletin altyapısını göıürdüğü, ııretilen maddenin en kolay bir
şeİlide ülkeüm alanna sokulabiıeceE aıanıarda bir sanayileşme. Doğaldır ki, onun
da ançlanyla bir kendşme.
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Her §anayileşme kararının arkasından gelişen kenıleşme, işte g€cekonduıaşma" Ya-

ni, İstanubul'u inceliyonız biz. Çelik Gülersoyun'un değııdiği bir koıu vaı "İsan-

bul" kitabında. Eski lsıanbul'da katfatar zamanmda kıırıılan lstanbul, kom$ıluk hak-

larına ve birbiılerinin küanım haklanna, yani güneşin doğuşuna bile saygü kuru-

tan bir eski lsıanbul kenü var. Peki, planlama modellerinin geliştiği" yeıEl yönetim-

lerin, tmar Bakanlıklannın mühendis ve mimarlann sayca çoğldı$ Tı*iye'de, es-

Li lstanbul kentinin çok daha gerilerinde kentleşme anİamıncla ve bugün Beynıt gt'-

riındisünü andran kenıler nasıl oluşuyoı?

Biz bunu sorgulamak durumundayız. Biz bunu sorgulayarak yeni oluşacak alanlara

itişkin politikalaffnn ın haklrlığını ortaya koymak durumundayız gibi geliyor,

Bir şy daha: Sanayileşme karanna ek gelişen gecekondulzışma alanlannd4 plansız

alanlar. P€ki, nasıl gelişme?.. İnsanlann yerlşme ıaleplerinden kaynaklanan bir is-

kAn olay sonucıı yerleşim alanlannm onaya çıknası. Yani, insantar geüygrlar, ken-

dilerine yerleşcek biı yeri anyçlar, buluyorlaf ve bir gecekoııdu mahalleleri, gece-

kondu ilçeleri oluşuyor. Metropol kenderin oluşumu bu.

Bu gecekondu olayı siyasi erkin denetiıni, bilgisi dışnda mı? Hayıf. Mekanizmalar

göriiyor. Peki, neden?.. Çünkü, ucuz iş gücü kaynaklaffıı sanayinin enafına kurma-

nm bir yotu. İsunbut'a, Ankara'ya akın,.. Ahn otaca&. Bu, sanayileşmenin getirdiği,

dovtet tarafindan planlamasıyla, Bakaıılar Kuıuluyla vesairesiyle, yani devleıin bü-

tiin birimtednin bilgisi <tahilinde oluşan bir sanayileşmenin etrafına ucuz iş gücü

nereden gelecek? Tabii ki Anadolu dan gelecek. Akmı eıgellemek gibi biı olay söz

konusu tleğl.

Biz biİ taraftan İstanbul'a veya bltyü meEopol şehirlere aktnı keselim... Biz kese-

meyiz bmu. Akını kesme,* gibi bü olayı, bir görevi. bir yeıel yöneıim engelle-

yemez,

Tilıki)re'nin 8ünĞminde olması gercken ve üçitnü bifden çözmesi gerckğ, yaııi biz

önc€ kentleşelim, sonra sanayileşelim ıleğil; bu uıihi fırsan Tiırtiye k4ınnışbİ.
Ttirkiye, sürıte kentleşme, sanayileşme Ve ulusl2§ma modeıini ve tıçilnü biİderı,

hiçbirine daha fazla öncelik vermeksizin, sttratle aşmak zorundadır. sürade yöntem-

ıerini bultıp, aşııak zorundad4 çünklı şöyle rcı bir abloyu görüyoruz:

Ttı*iye'de en lotay yatmm kaynağr oıarak atgrtanan gayrimenku|diir. sabahki otu-

rum Başkanı saym Ruşn Keleş de Emlak Bankasından bir ömeL verdi- Estiden

Emlak Kredi Bankası idi adı, şimdi Emlak Bankası otdu, ne yapEğı beıirsiz haıe

geldi diyemeyiz, çok giizel bir yere geldi. Bugiin baı*alar bile en kfulı yaınm alanı

olaıak gayrimeııkulu görmelıedirler; yani, ranıı 8§rmeİı€dirıec çiınkü, rant üİ€tim

kaışılığ olmayan bir değodir.

Dünyanm hiçbi, ütkesinde ranun, bu kadar scumsuz, bu lodaı denelimsizce I(utla-
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nıldığı bir ülkc olamaz. Bu rant konusü, benim biraz da fazla merak duyduğıım biı
konu olduğu için söyltlyorum; ıanıı, diinyanın en ilkel devlet biçimi olan Roma da
Roına Hııhıkuııda raırğ -rabü devıet tiçimi ilkel olduğu için söyliıyonrn- adamı

toprab gömert€n, bütün ziyneı eşyalanyla beraber gtknüyorlarmış. Roma da ranta

el koymanın modeli bıı. Çltnkü, bir şyi bmkumıyor, neden? Bt tek şeyi var, üı€-
tim karşlığ otınadığı için bırakiüııııyo(.

Ür€tiın taİşılığı olmayan bu rant sahibi. bizim oplumumuzda iiıetimi olmayan,

krşlr& olmaysn bir lalebin sahibi ola,ak karşımıza çılıya. Nedir bu?.. Planlama
tran oluşan, iimıa el koyan insanın ilk y4acağ şy, bir tane meİcedes aımak; daha

sonra§nda ikiııci olarak bir pavyon kaparnak.

o kadd basiı 8ibi gözoken bu rant konısu, insanlann dhla]kıttı, insanlaİın iıişkilefi_

ni, aileyi etkileyen bir tavıam haline geliyor. Eva, oplumsal ahlah çökeniyor, ar!,
başka bir şey yapıyor; Tttkiye'de enflasyoı denen olayın temolinde yaıan ana olayı
oluşuıuyc. Yani, bugün Tiiı*iye'de gayrimenkul ranğnın sayn ufi milli hasü i-
çindeki oranının yizĞ 45-5O olduğu söyleniyor. KarşIıksz kazanç içinde, yani ha-

yati ihrcaı benzeri olaylan, vergi iadesi gibi olaylan bırakırsak, krşılıksız kazanç

gelirinde yüzde 75'i oluştııruyor. '

Yitzde 75'inin ka§ılıkşz kazancın olduğu bir ülkede enilasyonu alta ç€kemğzsiniz.
Yani, bu çok basit gibi gözüten oıay -otuİumun başında da söyıemeye çal§tım- i-
mar hut«üıı, astında iilİenin eLonomik potitiğidir. Rant olay ülkenin ekonomik po-

ütiğidir.

Biz bıJızda kenlterimizi, kamunun almş olduğu planlana ka-an son$u oluşan böl-
geleıde, kamu iken ve kaıarlgı daha alıyor ikeı, aktif dıııumü iken, Uç giln sonra

veya bir hafta sonİa pasif dıınnn4 mtılk sahipleri akıif duıuma geçiyor iken, aktif
dıınımda bıılunan kamu adına taaı alıyatcn, doğu ve ytkıleııdiİici }ararh almak

?fiırııd^ylz. Nederı?.. Çiinkü, biz o kaaılan aldıkıan soıra, biz tamu olarak pasif,

mtllk sahipleri ise aktif duıumı goçeceklerdir. Yani, biıaz uzanım ama, boyutlan 0l-

ke eİoıomit politiğine gidaı bir oıayı ıartışyğuz. Büttın a*adaşlara, hangi d*ada-

şmın yaİıııJayeağrnı da belirteıek, üyelerimize sonı sorma böliimihe geçiyoruz.

Teşekküı ederim. Buyur ÖzOen AkgUç

ozDEN AKGÜÇ- Sayın Baştan, sayın meslekdaşIanm; ben ı0 serıe kamu kesi-

minde, İmar ve iskin Bakanlı&nda çaırştım, 18 seneden beri müteahhit olarak çalı-

şytrum.
Aıtadaşlaımın bahseııiği konutardaki sııçıann bir Lısmı da bize aiç hePimize aiı.

Mesela benim Ayün'da bir btlıom va. Biz haİitayt yapıyoruz, ıadik eıtiriyoruz, i-
mar phnı yapıloruz, belediyeyc gönderiyoruz. Biı adam geliyoı zavallı bcnim va-

t2ııdaşrna "Mehmeı Bey, ben bu urtayı senden almak istiyorum" diyor. "Yalnız, sen

betediyeye biİ müreaıt et ki beıediyeye, bufanrn imü dürumunu bir al' diyor. Va-

tandş gidiyor saf saf; elirde 6G70 dönllm aı,azisi vaİ; "lmaı durumuııda bııras ye-
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şil saha, hastane yeri' diyorlar. Dönüyor, "Bu böyleym§" diyor. "Tamam, onu ben

senden alayım, ben burada besicilik yaprağım" diyor, üym; beıediye ğıcııİnenin-

den veyüut meclisinden imar tadilatını yapıyor, 20 kadı apaİmanlar haline getiri-

yor ve çok büyiik rantlar kaz:nıyor.

Afsa ilrctimi iiç raunüu bir olay. t{alihazın yaprcaksınz, lmar planı yalhcaksııuz -

hatta dön rauntıu- mülkiyet ıespit edeceksiniz ve uygulamasını yapacaksmız. Biz,
şimüye kadar son raunta hiç çıkmadrk, son raunttan korknık Şimdi bu sğıe 250 ta-

ne hler Bankası kasabanm haıitasırıı ihale etü, bu seıüe 160 tarıe ihale edece.kmiş.

Ben bu sene iki tane büyü ka§abanın haıiıasını yap§m. Ewela haİitayı iııeten İuer

Bankası ile miilkiyeti iireten Tapu Kadastro Genel Müdiırlüğü kus kardeş, birbirleri-
ni beğenmezler. Derler ki, "Benim halihazır hafitanın iızerine o ktltü mi.iftiyeti nasıl
geçirirsin?" "Kaıdeşim, senin çok giizel haİiıanm alzeİine kötü mülkiyeti goçiİme-

den arsa itretınem mümk'ıln değil. "Bir kere bu iki olayın banşması lazım. Aynı me.s-

leğin insanlanyız, kadastro haıi haz ır iıİeten kesiıhi beğenmiyor, diğer kesiın diğeri-
ni beğenmiyor.

Ewela benim isteğim şu, tecriibelerimle, öııerim şu: Bir kere ilrettiğimiz halihazır
harihlann ilzerine mülkiyederi mudaka işlememiz l^"ım; çllnkü, bunu §ernezsek,
bu mesleğ bilmeyen insanla"r işliyor ve neücede de çaİpF kender çılıyor. Neticede
de imaİ plaru kesinleşükten sonıa ve muılaka ve muılaka imar planı uygulanması,
aısalann ilıetilmesi, ondan sonra sade vatandaşIaıa bunlann sunulınası gerekiyoT.

Biz son raunfu, yani uygulamay yapmadığımız müddetç€, biz burada kendi kendi-
mizi aldauyouz. Ömeğin, bugün burada bif tane, aİsa iiİetiminde önemli rol oyna-
yan bir şhir plancısının bulunmasr lazımdı. Bizden ne bekliyor; hariıactlaıdan ne

bekliyor? Biz kendi kendimize konuşuyoruz, Bugiın bir şehiİ pıanc§ı, milıkiyeıJeri
flamesteİle işliyor halihazır haıitarun iizerine. Biz sanğm saıtim ulaşıyoruz, metse-
lerc€ kalınlrğında çizgilerıe iireüyor mülkiyeti.

Onun için ben diyorum ki: lmaı plan saihasında işi bııakmayalrm. Bu sene ç*acak
veyahut da üeneye çıkan 160 kentimizin de uygulamasını yapalım isıiyorum. Eğ6r
bunu yapaısak, zanrıediyorum ki, bu aısanın ranu, köüi ellere goçrnez, yarıi bu konu-
da ufacık tefecik bilgisi olan insanlara geçmez, sade vatand§ımızda da kalr inan-
cındayım.

kincisi, parselasyon pıanlannın t€scilinde sorumluluğu dağıtınadan yanayım ben.
Sorumluluğu dağınığ zaman, sorumsuzluk meydana geliyor. Amerika'yı tehar keş-
fetmenin de bir anlamı yok. Bugün Almanya'da yeminli miihendislik mimarlık diye
bir olay var. 5 sene kamu kesiminde çalışıyor gibi arlodaşımız, 5 sene biiroda çalı-
yor, ondan sonra noter gibi bir btiro açıyor. Eğeı haıa yapaısa sorumluluğu ona ait o-
luyor. Bizde ise, ben haritayı yapıyorum, parselasyonunu yapıyorum, ıapuya veri-
yorum; Tapu konrol ediyor, ıescil oluyor bitiyor. Bir hata çıktrğı zaman, kaıdeşim
ben yaptım, IQda§tro glİzrl tespiı etseydi diyorum. KadasEoya gidiyorlar, o da
"Kardeşim, parasını mühendis aldı, doğu yapsayü"diyor. O nederıle sorumluluğu
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da bir ıılır.se yöııetinemiz lazım, adresi belli olması lazım saumluluğun. Yoksa, so-
rumsuzıuk meydaıla geıiyor. Çok t§ekkitİ edefim.

BA§KAN- Teşttüırer sayın Atgiİç. ohıİuma başIarken bu bölümtın bir soru.taİ
bölomü olduğunu ve önemıi bfu vakti ayırüğmıa bcliıtm§tik. saFn Akguç arkadr-
şımız, sorudan ziyade ditektoini belirtnişlerdiı. Buyunın efendim.
İBRAHtM Y AvIUz- Ben de soru sormayacağun. Konuşmalaİda dokunutnayan,
değinilmeyen Lonular vaıdr, bunlara değinecekdm. lst .senı, sonılardan sonra söz
verirseııiz değnirim. Yani, soru sormAyacağım, açıklanmamış konulan, bazı husus-
taı: dile getireceğim.

BAŞKA}I- Peki efeııdim, açülamalar böltlıniİnde değerlendireliın. Önce sonıları a-
IaIım. Buyuİun.

HALIJK YÜCEL- Ben, Yıldrz Üniversiesinden 1989 yılında mezun oıdukhn son-
ra lzmiıde serbest otarak çalışmaya başlaüm. Teknik terimıcr hakkında biflahm
yanlşlrkl«ım olursa, Sayn Başkan değerlendirirrer, bağşlİrnanzı rica edeceğim.
Sayn Cemal İşleyici'ye sğıım şöyle olacalc Kendisi dediler ki baz şeylerinde he-
saplanııten, işte, vataııdaş tlasan, Hüseyin, Mehmel yaizde 8, yüzde l0, yiızde 12 gi-
bi ulçlerde bulunmuşlaı.

Şöyle olabitiı mi acabe Pıan üzerinde bötge§et ,'daha sonıa, yani Yatandaşı isteği
ilzerine açılan dilzenlemeterde bir kısım yilzde 8, bir krsırn ytlzde l0, bir kısım yUz-
de ı4,?2 gibi, fakat bİbiriyle çıişn değeıler olabilir. Bu yilzden konuya açüük ge-
tiİmenizi rica €d€cehİm; çtinkİi, bu pıan aızerinde kanunumuz "Yiızde 35'' dese biıe,
belediyeleı biraz büyüL birazda küçtik çevireıek düzenleme §ahasınr, vatandaştaı a-
ıasıü böyle bir çelişkiye yo! açıyorlar. Easan, Hiiseyin, Mehmd de "Benden ytızde
8 kesilmişti, biİ yıl sonİa yapılan düzenlemede yttzde ı2 Mehrnet ten kesilmiş" cl!
yor.

Bir ön€rim de şöyle olacak; ühn konuşmacı artadaşlara ve sizlere bu uıtışmay aç-
mak isıiyorum, şöyle ii: Şimde yasa bsansı halinde olan Meclisirnizdeki İ.; Kr-
nunun plan yapma yetkisinin belediyeleıden ünarak Bakanlığa geçmesiıi düşünü-
yorum. Bilıniyorum yaıılıyor muyum acaba?

şöyle bir şey getiriıebiıir beıki de: Bölgesel olarak bir kıırumun kuıulmasr. Bundan
kas|m sı: Meseıa Marmaa Bölgesi, Ege Bölgesi gibi. Bu Marmaıa ve Ege BöIge-

İlntli bu kuruıuş, beı€diyeığc€ yapılan ima paranhnnr hem deneüeyeceİ, gere-
kirse b€lli bir alan büyllk|üğilnden sonra bu planlan bu kuıuluş, yani bölgeseler ku-
ruluş yapacak ve diıekt olaıat Balran|ığa bu yelkinin vbrilmemesini sağlamak. Tabii
biııalom değşikliklere yttn veıildikıen sonİa, ki benim ka§ıfuııgım bir omegi ver-
mek istiyorum size: lzmir'in biz gilzide ilçesinde yapılaıİ ptan, daha sonra planın a-
raziye uygulanması sııasıııda -ben de çatşıım- belediye erıctlmeninde oğ|unun olma-
sı dolayı§ıyla pıanda bir ıaditar değişikriğ oldu. Şöyte ki: Terminaı olaİak gösİeril-
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miş bu yer, benzin i§tasyonunun *asında talan gayrimeskün bir saha içerisinde

t€rminal olarak gösoriluı alanm içerisinde , tandaş biraz dindar görllşlü biı insan-

cami olayı var. Plan uygulanmaya başladıkıan bir ay sonra bu adiüt teJğar bizim

elimize geçti ve o caminin belediye encümeninde oğlu vasıusıyla bunu belediye en-

climeniııden geçirdiğini ğendik Bu durumu, saıııyonım belediyeleıdeki bu yeıki-

nin istismar edilmesinc bir ünek olarak söyıern€k istedim.

sayın Mehmet Doğan Beye sorum şöyle olacak: Konnollerin yapılmas sızsmda

Sayın Yaıukoğlu "Biz razıye aplike işlemini disomaü yapıyoruz. Kontol disto-

matıa yapılıyor" dedi. Salın Genel Müdiıriimiız Halim Çorbaıı'nın ü bıııada olması

nedeniytğ söylemekte hiçÜir mahzuİ görmüyorum, kada§tsolanmzda ben şu ana ka-

dar distomara, biİ uzaklık ötçere ra§tamadım. Belki de benim çal§§ğm tadasEolar-

da böyle bir şey yokİı, b€lki de lzmir yöresinde olabifu.

Bırahn distoman, ben olaya şöyle yaktaşmat istiyorum: Saysal hesp makinalan..

Bizim cebimizdeki bu 790'lar, 750'ler, 730 Pler var; programlı hesry makinalan.

Kimi müteühitlğr cle bunlarla gİşırlar. Benim gördüğüm kadarıyıa l@dastroda bu

tip biİ konEot da mürnhın değil. Heta bir alaıı ptanimeEil olaİak veyatıut Tomson

Metodu olaıak çvriliyor, hesaplanıyc.

Sayın Mehmet Doğan, sizin sorumlu olduğunuz kadasııoda veya diğerlerinde bu-

mümkiın mü veya diğer kadastrolaıla bu yönde işbirliğiniz var mı?

Benim şahit olduğum lzmir'de, yine Müdttrü bu hasap makinalannın bilo doğruluğu-

na inanmıyordu, şiddeıle kaşı ç*ıyordu. BıJıada ufat bir re&larnunı da y4mıt isü-

yorııın; benim bitirme tidevim bunlaı tlzcıin&, yani 790 Pnin imaı işleri, Sel prog-

rarnı. koordinat hesaptan, poligon hesaplan, zemine indirme üzerine idi. Benbizzat
yükledim, kendisine gösterdim, doğruluğunu kabul etti. O andan son s da -haberini

alıyorum- tğdasEoya 790 P ünmrş ve benim programla, ylİtlenmış, ç:ışnıııvor-
muş. Bunu belirtmek istedim.

Bir şitayet gibi olrcak; Kıırulıaym başından ben irediğim bi, tonu vaf. Tabiri caiz-

se, hoca]anmız, ihüyaı delikanlıtar bu Kuıulııyın Eİğşna§na krışyorlıç faıkat,

genç ku§aktan şu ana kaür ıarüşmaya gfuene, soru sçana anü olmaüm. Hokes
dinliyor, akşm da çanıasını oplayıp, gidiyğ. Umanm ben bunuı ilk adımını atmrş

olıırum. Teşekkiir ederim.

BAŞKAıı- Gerıç kuşağın temsilcisi olaral §oru soruycsımuz leşel*üİl€r. Buyurun

FİKRET ÇOLAKOĞLU - Ben, ima, Pıanı {ızeriııde bir soru sarnak istiyorum ve

belediyeci arkadaşlanmın özelliHe cevaplandırmasuır istiyorum.

Genellikte yol yapan bif teşkila a çalşu&m için şöyıe bir soru soracağm: lmaı p-
tanlannda genellikle gödediğimiz bir olay var. Genellikle yotlar haıialara §leniı-
ken, genellikle düzeç eğilerinin çok fazla olduğu yerleıden geçiıiliyor; yani, eğimi

çok fazıa otan yerıerden. Herhalde ıahmin cdiyorum ki" bu da imaİ adalannı oı§ıu-
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ruten, göze baian bir husus. Belediyeci arkadaşlaı, bu yollan acaba arizede uygula-
yabüyodar mı?

İkinci husus: Bu yol istikamet planlaının acaba profilterini çıkanlabiliyorlaı mı?
Yani, eğimleri yğ,de 2üye, 1v1Jzde 25'e varan yoltar var. Bırakrruz imar a.i.|rnnın
uygulanmasını, bu yollan uygulayabiliyorlar mı? Şayet uygulamıyorlarsa, imar adi-
lannı yapıp, imar adalannı değ§itriyoılar mı? Sorum bu kadar, teşkklir ederim.

BAŞKAN- Teşekkİtr ederim. Buyurun

İsı xıne- Eğirdir Beiediyesinden arazi uygulamacısı oıarak toplanuya katlıyo-
nım, aynı zamanda fotisat Fakülıesi ikinci sınıf öğreıcisiyim, öğenci oıarak soru
sormak istiyorum, büyil|derime. Eğkdiı'de bazı uygularnalar oldu. Bu uygulamanın
içinden soru §ormak isüyorum. Eğirdirimizde, kadasEo çalşmalan sırasında orman-
cı akadaşlann göstermiş olduğu OTS noktalanna binren kadasuo işlemleri yapılü.
Tabii bu aıada Eğiıdir Belediyesi aöna oradan 30 döntim ardzi çektik belediye adı-
na Tabii burada belediye olarak İmaı Kanunun t8'nci maddesini uyguladık. Tüii,
daha önceden o alanı ıoplu konuı aıanı olarak ilan et'dt. Tabii, bu uygulama sonu_
cunü tlret niş olduğumuz arsa|an koopeıatillere dağtlık. Tabii kooperatifleı inşaat
İuh§aİlannr aldılar, inşaa§n yiizde 30'unu, yüzde 40'ını ona]ama biüdiıer, ondan
sonıa oımancr aıtad§lanmz geldiler, orada OTS buldular, eskint nokayı: Ondan
sonıa inşaaun hepsini durduİttular. Tabi-i burada oralama alu yedi kooperatif hedef
oldu. Bu arada zor durumda kalan bu kooperatiflere nasıl bi, çözıım öneriİ aİkadaş-
lanmız, üilerimiz? Arazi.kexıdilerinin olsa kooperaıif olarak, acaba kendileri ne ya-
prlaı?

&inci sorum: Eğiıdiıimizde Komando Okulu vardıı; hepiniz belki biliısiniz. Bu Ko-
mando okulumuzun başındaki koınuanımz, tabii askeri amaçL olarak -kendisinin
iyi niyeüi düşiınmq olduğunu kabul edelim- özel miilkiyete konu olan razileri, Be-
lediyenin bir rcsmi kurummdan istimlak edeıek atmış olduğu bir spor alanını ortala-
ma 50 dön0rn kadaı; o zaınan 20 milyon liraya istimlak eun§tik, 250 milyon liraya
istirnlak edemeyiz; orıdan soma bazı resmi kunımlann da, Devlet Demiryollanna ait
araziyi de içine alarat, bilhassa saydım, 14 sıra tel örgü örülerek etrafı kapaulü, gi_

ü kap anna nöbelçiler konarak, aıaziter, abluka aluna atınük diyelim; şikayet ola-
rak söylemiyrum, acaba çöztinü nediİ? Spor atanı için, bu araziler şimdi normalde
ima planı içinde, bu arazileı içinde spo alanr, yeşil alan, olopark, ondan sora 20
metsslik imaı yolu, anayollar, yeşillendirilecek, ağaçlanönlacak alanlar için bu ara-
zil€ri ııasıl ltıeEbiliriz? Şimdi o arazinin içerisine giremiyoruz. Acaba, bu kullanım,
bu fonk§iyonlan yerine getiİecek arazileri acaba nası! iiretebiliriz? Komisyon üyele-
ri olarak da, kendilerinin aİazisi olsa bu durumda, raba ne yapabilirler; bunun çtı
ziimlerini istiyorum. Yani, sorTnakıan amacım öğ:enmektir.

İmar planı içinde §por alaıı, yani özel miitkiyeılerde kullanılanlann içinde, Yani,
spor alanı değil de, mesela yeşil alanlann içindc kalmakta Hepsi ıel örgü s!run için-
de.
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BAŞKAlıl- Teşekkiır edeıim. Buyuıun Saym Ükü,

IrÜsEYnü ÜLKÜ- Sayın Başkan, değerli meslekdaşlanm; ben iki soru yönelğnek
istiyorum. Biri, özellikle rarttşılan bir konu. 18 inci madde uygulamalarmda parse-

lasyonun diizenlenmesi ve dağıtımı konusunda -biİyonunuz Meclise kadr g€lİni§,

olumsuz örnekler de va- biz ise hepimiz l8 nci maddenin uygulanmasııu savunuye
İJz.

Buradaki sorum şu; özellikle beıediyede çalışan yöneıtsnek istiyonım:
Haİitı mühendislerinin yapoğı paıselasyon planlan, doğrudan keıdilerinin yaptğ
pıanıar anlamında mı almmaıı, yoksa biz onlan ba paİse|asyon tasğı planı oığat
diizınliyor, belediyeye sunuyor, belediye encom€ni bu asan planlanmızı uygun
gördüğü ıakdiİde biz onu kadastrolama aşamasına mr gö[lrmüş oluyoruz?

fuinci sorum: Dağıtrı cefvellerinde de bizim yaptığımız dağıüm c€tvelıeri, değiş-
meyen ve kendi kişisel okdirlerimiz sonucunda oluşmuş dağıEm cetvelleri olarak
aynen geçiyor mu, yoksa bu da bir öneri dağınm ceıveli ve belediye eırcümeni bu
dağıum cetvellerini inceleyip, uygun gördiikten sonra bizim kesinlşm§, kadasıroya
esas ölçülendiıdiğimiz paıselasyon planıyla birlikte dağlum cetvellerinin asılması
karanndan sonra mı oluşyog
Bu soruyu şu nedenlere soruyorum: Çünkü, parselasyon planlannı biz yapıyoruz de_

diğimiz zaman, yani yiiklenici yapıyor, dağıum cetvellerinin de yiiklenici dtizenli-
yor dendiğ zaman, genelde o işin eksiğ, yanlışı hep bizde kaldığı gibi, sanki o dağr-
ğmlardan hiç belediyeler sorumlu değilıniş gibi biı duıum da ortaya çıkmakadıı. O
nedenle dg belediyeler, yeıeri kadar t€knik eıeman, yani harita mtihendisi, mimaİ,

şehir plancısı alarak bu işleri de denetleme duıumunda, değertendirme dıırumunda
olnama gibi bir nokıaya da gitmekı€diİler.

Üçüncü sorum da şu: Ben bir İiırlit arsa anımını öğrerıemedim. Yaşım ağEdr, Ka_
dastrodan gelmeyim, imaıla yakından igileniyorum, aİsa diye, şöyte oluşuyor hep:
Bir imaı planı, uygulaması. Değşiklik beyannamesinin yanrna yazıyofuz, taİıaF si-
liyoruz, arsa diyoruz. Enciımen kaİan; gidiyor kadasEodan kontsol, tapıdan tqscil,
eşittiı arsa-

Şimdi bu arsayı üyor bir kişi, geliyor belediyeyg Kardeşim, sen burada yapr yapa-
bilmen için, altyapı ve katılırn payı şu olması lazm, şunun olma§ lazım, bunun ol-
ması lazım gibi o adama da bir şteyıer sayılıyor. Aısanın tızerinde bina yaparken, o
binanın mimari ıasanmı, pİojeıeri gğrçekleştiriliyor, ruhsat alnıyor, getiriüyc, tapu-
da iıtifak hatkı kuruluyor; ama, hiçbir zaman kal mülkiyeti antammda o bina oraya
yapılmış kabul edilmiyor.

Buradan yola çıkarsak arsalı ıanımlamak için, rcüa yeni bir g&iı§mü oıuştuıma-
mrz lazım? Yani, "Binanı yap, kullanma iznini al, ondan sonra ben bu binayı iizerine
tescil ederim göri§u" gibi, tamam arkadaş, bu imaı planından sonra oluşmuş bi, paf_

çad.f, ama bunun allyapısı oluşmadığı siiıece biz buna aısa demeyelim diye haIiıa
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mühedisıeri olarak yeni biİ görüş mü getiıelim ki, trsa ıanrmı eksit otmasrn, rant_
laf hep şu ya da bu biçimde de iki çizgiyle bir yerlere akıp gimesin. Be|ediyeci ve
kadastrocu arkadaşlanmrz, arsa ıanımını bugilnktı ve olması gereken anlamında na-
sıl di§ünüyorlaİ, merak ediyorum. Teşkkiir ederim.

BAŞKAN- Teşekktlrler Saym Ülkü. Buyunın.

HAKKı KÖK CTarsus Kada§tro Müdürtüğii Kontroı Miüendi§İ)_ Değerli ko-
nuklaı, saygıdeğer meslekdaşlanm; benim sorum Mehmet Doğan Beyfendiye: ''Gra-
fik paftalann aplikasyonu, zeminde yapıldıktan sonra eğer yüzöıçiİnü veya t€rsim
hatası varsa, bunun diizeltilmesi yapıldıkıan sonra uygulaması yapı|r" dendi. Fakat,
şu anda elimizideki bir olay olması nedeniyle, dtlzenleıne sahasında, mesela biı par-
seıin bir dönilrn eksikliğ var, belediye enclıİneni atmış tescil için mtrraca"t etmiş,
biz Kadastro Kanunun 4l inci maddesine görc dtızeıtsne karalını vermişiz, fakar ıe-
bilgat işlernlerini tamamlayamamışz. Bu duumda ne yapmam n gereki{?

Aync4 Sayın Sabit Yanıkoğu Beyfendiye bir soru yönetrcc€ğim : Genetde hep, ka-
dastro bazı konulaıda suçlanıyor. Elbette ki, eümizdeki mevcut araç- gereç, belki ö_
zeı selİöratn yapmış olduğu planlann konEolüne yeırni}or. Bu planlann t€şhisinden
sonr& geriye, bizim elimizde elektsonik mesafe ölçerimiz olmadığı için, dikayak ve
dik boylanna yeniden hesaplama için zaman kaybediyoıuz. Elbetıeki gönlitniiz, eli-
mizde distomaı veya eıektrorüik mqsafe ölçerıeri oıduğu zaman, açı ve mesafe ile bu
aplikasyon değerlerin olmasrdrı.

Mebmeı Doğan'a biİ sorum daha var: "Düzenleme onaklrk paynın yıızde 40 olduğu
yerlerde, ytızde 5'ıik payının yeşil alan veya yeşil alanın ıescili sut€tiyıe -yanllş an-
lamadıysam- vaıandaş bu parseıleİe hissedar kılınıı" dendi. Giinümiızde siyasi or-
tamda, mesela öntlmttdeki seçimde, müıeahhit a*adaşlann iş alüğ yöreıerde tes-
cili, vatandaşın yilzd€ s'lik Fyı yeşil sahaya verildiği zaman, bu vatandaş raba bu-
rada kaybolnayacak mı, belediyeler bunu kamulaşnrabilecek mi? Yani, buıada bir
stlre yok yiizde 5'ıik klsmı, diızenleme ortatlık payında yeşil sahaya hiss€ı€ndiİiyor-
sunuz, bu vatandaşın ne ziıman yerinin kamulaştmtacağl be[i değl. Acaba idari
mahkemeye dava açEğı zaman, bu planı iptal etüremez mi?

Cemal \leyici'ye bir sorum vaİ: işlo, KamulzışErma Kanununa göre, bilirkişi heye-
tinde arsa değerlerinin çok yüü6ek gösterildiği ve bura<la bir arazi mafyasınn oıdu-

ğunu söz konusu eüd. 2942 sayılı Kamulaştrrma Kanununda zaten hiçbiİ hariİa mü-
hendisi biltkişi olarak komisyonlara giıemiyoı; arıcak, kişisel insiyaliileri varsa an-
cak bu bir iki heyetinde üye olabiliyor. Saygllanmla.

BAŞKAN_ Teşkkiiıler Saym Kök. Buyıırun.

MAHMUT ŞATIR- Sayın konuşmacı[ar hisselcr hakkında bilgi vefirken, ümitsiz
bir tablo çıktı. Hisseler dün de vardı, bugün de var, yarın da daha çok otacaktır.
Çünkü arsa ilreümi ihüyacın önüno geçmiş değil. lhtiyaç fazla zorlanıyor ve kolay-
Iıkla arsa istediği yerde bulamadğı için, gecekondulaşma başhyo ve bu probıem
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gittttçe büyüyor. Gerçi şimdi Tapu Kadastıo Genel Müdilrlüğü hisse <4hşıannr kı_
sıtlaınşnı, isabeü; fakaq miras intikalı sureıiyle bu hisselerin böli.i!ıütme§i devam e-
decektir, daha fazta hisseıer de art4aktr,

30-40 sene öırce ge.ekondu problemi vaıü, bugün daha büyilk var, ymn daha bü_
yük olacak; çünkti, nüfusumuz arğyor, bir d€ gelişmiş ğlkelerde ziraatte çalışan ytız-
de4-5 gibi insan gücü ve, bizde yiİzde S0'lerde. Bu giiç de bizde geüştikçe sanayi-
ye kayacak doıayısıyla ziraaıten şhirfere doğru bir akın olacakff.

sayın yanıkoğlu, "lmar kanunu geıe§nce bu hişseleri slah eEnemiz mümkiın de-
ğildir'dedileı, ben de katılıyorum. Biı paısetde binlcrce hisse varsa ve bir de bu
hisseler arasmda haıalaı varsa, bıınların biı araya gelip bir şey yapması mtlmkün de-
ğiıdh.

Şu anda haunma gelen bir misali arz edeyim: lzmir Karşıyaka'da Turan sırtJannda
sayın }Ialim Çoöalı Beyin de müfeıtişıiği zamaİıında tespiı etüği bir hadise vaİd[,
ıabii bu miilkiyede aynca daha da anmıştsr ve hissedarlann ortat kaİsayısın butrnak
için ben biı hesap yapuğım aman, 40 haneli bir rakam çıkü. Yani, o bir hissenin ıe-
kabül ettiğini mirroskopla bile görmek mümkün değil. Ama bu haıalar vaıdıı, bazı
hisselo doğudur, bazı hisselerde 30 kaı haıa varfu. Yani, 3o0 meırekaİe diye alüğı
yer l0 metrekare. Bazı yerde 90 kat vardıf, yani 300 metrekaıe. diye alüğ yer, 3
metsekaıe civanndadJı. Bunlan ıslah etıne.k mümkün değildir. Bk şhs, gidip de bu-
nu dilzeltınez. Mahkemeye verse adreslerini bulaınaz, ilan edemez, o haıcı yainp da
kimseleıe tebligat çıkaramaz.

Peki, demin konuşmacı aıkadaşımız "lsıimlak suretiyle de olmaz'' dediler. İstimlak
sııretiyıe de olİnayacaks4 bu çıbanbaşı gittikçe devam €derek büyüsün mü, yokm
bir çare,si bulunsun mu? Onun için, benim aciz kanaaıiın, geııe & Aısa Ofrsi Bütç€_
sinin gen§letilerek istimlak suıetiyle bunlann bir elde toplanmasr, onda sonra tekİaİ
uygun şhslara, bir veya biıkaç kişiye gerçek ıapu verilerek ıslah edilmesi gerekir.

Sayn Hüseyin Beyin de söylediği gibi, arsa denince, sadece bir parsel ve imar par_
seli oldu, iş bitti Pklinde di§ünülm€mesi geı€kir. Aİsa denince, aııayap§ı da yapıl-
mü, devlet tlnde giüp {evletten kastım ıabii belediyeler_ arsa iiretip vatandaşın
hizmetine, vatandaşın senelik talebinden fazla olarak sunmalı bu şekilde çözum bu-
lımabileceği kaııaaıindeyim. Sayın konuşmacıIardan bu konudaki kanaatlerini rica e-
derim. Hürmeılerimle.

BAŞKAN_ Teşekİiirter saym Şat!İ. Buyıırun sayın Şahin

oĞUz ŞAHİN_ Benim sormak isıediğim Haritacllık dendiğinde mülkiyet akla geli_
yor. Belediyeler tarafırıdan imar slah planlan yapıldı, önceden tapu tahsis belgeleri
verildi. Benim öğrenmek istediğim şu; kendim, biı belediyenin Emlak lstimlak Mü-
dlırlüğılnde çalışıyorum da; vatandaşlara tapu ıah§sterinde apuya çevirme işlemleri
yaPıLyor biıtün belediyeter tarafından; Ankara belediyeleri ıarafından; fakat, tapu
verme şkilleri değ§ik. ki yatandaşı ele alalrm, belfuli bt sınır yok. Arsası ne kadar
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işgal ediliİso ediısin, taPu tahsisinde ne ka&İ mikıaİ pzılırsa yazlsın, o belediye-

nin, cada&i üç döıı memurun eline kalan bir şy. Yani, isterse valatıd4§a ]ı00 meğe-

kaıey tadar t4u verilebiliyor, isıerse (00 metrekaıe vcriliyor. Bunlar, ıslah imar
planı çalışmalaı yapılıİken haıledilemez mi acaba? Yani, büttın Vatandaşlara eşit

bir şey ditşOnitlemez mi? Kanunlan inceledim, belirli bir şy yok.

Bclediycler hakkında konuşcağm. Bazı belediyelerimizde vatandaşın ışgale eıtiği
yerden veriliyE. Ömeğirı vaaıdaş üç parseıe ıaşmşsa eğer arsası, pdsell€rden

50'şer ya da tm'€r metsekatc veriliyor. Bazı belediyelcrerniz de bu hisseyi bölıne-

mek için tek parselden veriliyor. Yani, bu yöntemlerfuı hangisi doğu ve verilirten
ng nir.bıa alınmai? Tapu uhsis ıni, işgal ettiği alan mı, yoksa belediye memııılaı-
nm yetkisi mi?..

BAŞKAN- saym Şüin, bir saniye efeııdim. Bu örneğini verdiğiniz ve yanıtı isıedi-

ğiniz koıuyu biı irdeleyelim. Yani, bir llazine mtllkiyetine Lonu bir alan mıdır? Ta-
pu tah§is betge.si olduğuna göre Hazirıc mülkiyetine konu bir alan mıdıı?

oĞuz Şlııhı: ratii ıabii. Yani şndaıı soıdum: Genelde de bu t pu işlemı€rinde,

Emlak İstimlak Müdilrlülerinde haıiır ar çal!şuğı için; bizi ilgilendiren biı korıu.

Yani, tanuııda y*, acaba ne kadaİ yef verecekıir?.. Değ§ik yöntemıer uygulanıyor.

Bu yüzden sordum.

8AŞKAN- Teşekillr ederiz. Buyurun

EYÜP KART- Benim uygulayıo a*adr§lara ve kadasroda ça.Iıyn arkadaşmıza

soracx§m biı sorum var.

Uygulama sahasında kapaııan yo[ar için, }adasğo yollan için nasıl bir foımiil uygu-

lamamız geıekir? Eğer, bir paİsel gibi düşiınirfsek, yoıdan he.§aPlayıp yaparsak, dü-

zcnıeme ğıaktık payı fazlaıaşİ, bu da vaıandaşın aleyhindo olan bir olay. Yani, bu-

rada nasıl bi çözüm getirmemiz gerckir?

BAŞKAN- Teşekktır ederim. Son bir aıtadaşa düa scu sorma imLanını tanıyıp,

sorutann yanıtlannm dağılımını rlradaşlara yapıp son ıunımuza g€çmek isüyoruz.

Son soru hakhnı kullanmat isıeyen?.. Buyurun.

YÜCEL ÇÖLMEKÇİ- Hepinizğ saygııaİımı sılnanm. Bu dllzenleme ortaklıt pay
- ete alımüğ-ı zaınan, geneılitle h€p ytızde 35'in üz€rin& dü$rnüıiryor. Haıbuki, bele-

diyelerin imar planlannda zaman zaman bu ytizde 35, bel i böllrmler için inıaİ uy-

gulamasr yryrıdrğl z8man aşılünıyof. aşağda kalıyor ve belediye yeıkilileri, genclliİ,

te bütiın imar planı düşüniıldüğii zaman, kayplannın yilzde 35 veya daha fazla oldu- ,

ğunu 8cretçp gösormek suetiyle, yapnklan daha daf aıandaki imar uygulamalann-

da ilüzınlcme onakl* payınm diİetl yiİzde 35 aıınmasmı öngthtyorlar. İIalbuki, İ,

mar Kanununa göı€ bu biİ hesrylama sonıru elde ediıecek bir olaydıı. Bu duruma

gahc, diızenleme ctaklık paymın hesaplanma§mdaki oluşacat suumluluğuı, ka-

dastro ilc ilgisi ncdiı; bu konuda neler dğşiinüyorsunuz? Yani, biraz daha öze0emek



ister§em, dilz€nıeme ortrHık payının he§ap şekli ve sorumlutuğu gerçette kimlere
ait olİnalıdtt1 Benim tizel[kle merak eııiğim konulardan birisi de budur a*adaşlar.
Saygünmla.

BAŞKAN- Teşeftküı ederiz. Sorulaı böltımtınü yeterIi g&dilk, bırahyonJz. Bu soru-
lan, Lonumacı a*.adaşla, sorulaım soluduğu aşamada kendilerin" yOoltllaiUcrinl
aldılar ve diğerlerinin de ıızerinde göİev bölümü yapuk. sorulann yanıtlanmas için,
önce Saym Cemal lşleyici arkadaşımıza söz veriyonım . Buyurun Saym Cemal İtb_
yici

CEMAL İŞLEYİCİ- Teşekkür ederim. Ben, önce llalü a*aüşımvdan başlaya-
cağm. Kendileıi 'Dilzenleme suıın" ile ilgili "Nasd goçirilmeli' şktinde bh soru
sordular. Bununla ilgili yönetıneliğimizin 5 inci maddesi ve 6 ncı maddesi, açık ola-
rak, dilzenleme sının geçirilmasinde uygulanacak esaslan beıiIlemiş. zaıen, biİ ön-
ceki yet§tiremediğim kon,ıd4 dttzenleme sınınnın geçirilmesiyle ilgili bir açıklama
da var idi. Bazı ıeı€ddüüere de meydan veriyor herhalde ki, imar plaıunm ıamamı-
nm uygulandığnda da sanki dilzenleme sının geçirilmesi geıekiyormuş ğbi bir an_
lam çıkarantar var. Eğer, plan bir defada uygu|anıyors4 paıçataıa bölünmüyoısa
buıda düzenlğııe sının geçirmeye gerek yoknır. lmar planr onama §ınm dllzenleme
sınırıür. fti; dilzenleme sınrıyla iıgili lasdikti imaİ planuıda, belediye meclislerince
onaııan planda bizi kısttlaıan şyler varsa, yaııi elaplama,lar yapılm§sa bu eapla-
malar diizerııeme sınındıİ aynca, encümence biİ.diizenleme sının geçiriımesine ge-
re,k yoknır.

üçüncüsü; elimizde imar planı var, ama bunu eaplar halinde uygulamak istiyoruz.
o zaman enctlmene bir gğrev vermiş, düzenıeme sınrı geçirme göİgvi...

Yönameliğimiz, bunde başlıca üç ana şoy öngöımüş: ''İskin sahasınrn bitiğ yerde,
istan snınndan geçireceksiniz" demiş; "lskan sahası içindeki yollarda yol eksenin-
den geçireccksin" demiş, 'Cami, karakol yerlerinin dış srnırrndan yeşil aIan ve ge-
neı otopart alanıanntn dozenleme otaklık payı oranı ve uygulamaya aıman paİseı
snınna !öre uygun görtılecek yeIden geçiriliı" demiş.

Aynca, yine dtlzenleme sının gçirilmesi esnasında .Elaplardaki dlizenleme orlaklü
Payınm, miımktin olduğunca ay,ıı olmasına dikkat edilmesi gerekir" demiş.

Benim veıdiğim örnekte - aıkadaşm o nolğayı güba kaçırdı- aynr dilzenleme sınn
içerisinde faıklı dlizenteme onakük payı alrnmasına değnm_işıim. Aynı dıızenleme
sahası iç€risinde fartlı dttzenleme ortaklü pajn aıtmı, yapılacak bt itirazda iptate
maruz kalıı. Onun için, diizenleme smn geçirirken çok dikkadı olmak lazım. Kamu
parsellerini a},ırmak, dilzenleme ortaklrk paylannuı farklı olmasın gerektirir ki, ha-
talı biı uygulamadıı.

Fitıet Çolatoğlu aıtadaşımz, yollann uygulanmaşı ve yol istikamet planlannın ya-
pılmasıyla ilgili creddütü vardı. Genelde, biz Ankaıa Büyiikşhir Belediyesi ve itçe
belediyesi olaralç şhir içerisinde yiizde 18 meyilin üzerinde yol yapmryoruz. Bu
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yüzde ı8'in içerisinde geneıe yüzde ı2 den sonrasını yaya yolu olarak müE]aa edi_
yonz.

Size şöyIe bir ömek veıeyim: Cinnah'a çıkan yol, yüzde ll,3'tth. aıtık hyaslayın;
yüzde ll'den somaki meyilin çalışıp çalışmamasr konusunda. Eğer, plan onanmş,
uygulaması yapılmış, yol profıllerinin yapım aşmasıİıOa eğer yarma ve dolguyla
bu meyillerin altına indiıemediğimz yerler veya çok pahalıya mal olan yerler oluısa
plan dğğişiktiğine gidiyoruz.

İsa Kaba arkadaşımızın söytedikİerini tam anlayamadrm; ama, zannediyorum orman
teşit sahasıyla ilgili nokaladati farklılıklardan bahsetti. Hertulde bıırada haıa be-
lediyenh, kesin noktalar yokkcn orada uygulama yapınası. OTS'nin, ormanın lestim
etniş olduğu nokalar, belediye adına da tescil edilm\ oldu§na göıe, aırk buıada
dönüş oımaması goekir kanısındayım. Eğer bir dava konusu ü olsa, orada asıl o-
Ian, tescil esnasında Ormaır İdalesinin itiraz ernesi gerekir ki, o uygulamadan soııra
itiraz yetkisinin olmaması lazım.

Hüseyin Ükü arkaüşımız, 18 nci madde uygulamasındaki paıselasyon plarıı çizim-
lerinin biı lasan mı, yoksa bir kesinlik mi kazanö§ aynı zamanda dağıüm cetvelle_
rinin biı öııeri mi, bir kesinlik mi kazandığ yolunda tereddütü var.

Bu konuyu şöyle izah edebiliriz: Konu yargya gitti. Yargıda bu parselasyona ve da_

ğ.ıum c€tveılerine Hüseyin Üıkiı diye mi itiraz ediydr, yoksa Ankara Beİediyesi
yahut Çankaya Beleüyesi yahut Muğla Belediyesinin yapm§ olduğır parselasyon
planının ipalini veyahut değiştirilmesini mi istiyclar? Bu açıdan bakafsak, bıırada
yetkiyi beıediye meclisloi üsdeniı ama ıeknik hatalaıdan dohyı büyük ölçekli ha-
ritalann yapımmdan ve daha öoce de 12500 ve daha b{iyük ölçekli haritalann yapı-
mında da aynı madde vardıi 5 yıl, ıeknik haıalardan dolay bizim tlaİita ve Kadastro
m0essesesi sorumluduı ancaİ, huküi konuda bir scumluluğu yoko[. Beı€diy€ tas-
dik eğnekle bu sorumluluğu tlstleniyc. Aynı şkilde imar planlan da aynı. lmar
planlannda müellif kuıuluşlar ima planı yapar, ama o bir tasandır, belediye bunu
uygun görİir veya reddeder.

Arsa konusu ile ilgili, biımiyorum hangi konudan kaynaklanü, aslında arsa anımıı-
dan ben konuşmamda bahseğniştim. Arsayı paısellenmemiş arsalaıla fuili ilk kanun
htlkmünde karamamede zaten Maliye Bakantığı 1978 yhnü belirlemiş. Bilahere
bunu 1983 yünda yinelemiş. Diyor ki: "lmaı planı oldütan sorıra yerler arsadır'.
belirlenmiş. Ancak, bizim anladrğrmız manada arsa öyle her ölçekteki imar planınrn
yapımıyla değil, bizzat parselasyon planı yapııdıkıan Ye tapuya bsciı edildikıen
sonra - parselasyon planınrn yapıiması da önemli değil- mada bir aylık iıiraz sthesi
vardır, bu siiıe geçecek, kesinleşecek, tapuya ıesci| edilecek, ondan sonıa arsa sa)n-
lu; ama, arsayı altyapısı olmayan arsa o|arak nitelendirilebilir, o da herhalde o kadar
pek arılamı değişıireıek şekilde değil.

. tlakkı Bey, "Kamulaştırmayla ilgili üvalaıda bizler zatexı biliıki$ değiliz" dedi.
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Kamura$rma Kanunun ilgili maddesine göıe, 5 kişilit biı koıni§yon üyasi var, bun-

lann bir kısmını belirlemiş. Buıılar içerisinde milll emlakıan iki kişinin olacağını, ta,

nm arazisi ise mutlaka bi, ziıaat mühendisinin olacağnı, ama diğer iki k§inin ne o-

lacağmı belirlemun§ ve bunu fen elemanı olarat gçiştiım§ıir. Eğeı bu, belediye

hudutlan içrisinde ise, yine odalann, valilikleİe göııdermiş oldu§ bilirkişi listele-

rinden scçilecek elemanıaİ diye vasıflandrmış.

Ben bunlan şunun için söytedim: Geneıd€ bizim La§ılaşğğımz davalar Anİara'da

olan davalar ve kamulsştrrrıatara ıeryiü bedel üvalannın tiımunde bilirki§i ol8ak
seçilenlerde bir a<let ııarita milhendisini mutlaka g&iiyoruz. Bilmiyorum, aıtadaşım

Taısus'da olıfuğu için, belki orada bu uygutamayı y4mıyorlaıdlr; amagğetir. En a,

znOan paıselln tuluııduğu yerin bilinmesi bahmından bir baritrıya ihtiyaç var. Ö
btır tthtu bu örnekloi de yaşdık ve Alundağ'daH ba yerin hymet ıakdiri iğn sizi

Çankaya ya göüaebiliyorlar, bu mttmkün, bunu g&dü. orada takdir etüiyorlar,

ttalbüi yer Alnndağ'da, Teşekkür ederim.

BAŞKAN- Teşiküler Sayın Cemal İşleyici. Gelen sculann yeıel yönetim cçhe-
sinden yanıtlanmasmı, bir butirnlük oluşuıfacağnı di§tinerek, sayın Bt[ent onat'a

söz voiyaum.

BÜLEhıT oNAT- oğuz Şahin, ıslah planı kapsamındald belediyeye ait İaşınmazla_

nn hal sahiptiği belirlendikren sonra hat sahiplerine tahsil ediıiİkğı hangi tİiteİıe,

rin uygulanacağ konusunda bir soru sormoşnı ve bunun planlama öncesinden belir-

|ğıme.sinin mümkiın olup olmaüğını sordu.

Birincisi: Parselasyon planından önce devlerin htlküm ve tasarrufu altmdaki }adast-

rc veya tapulamalarsellerinin ne kadar imara ıahsisinin çıkacağ ve orada ne kadar

hak sahibinin otduğunun bilinmemesi nedeniyle, plan bü[ınlüğıınaıe hangi gecekon-

duya ne kadaı rsa tahsis edilınesinin geı€küğini hesaplamak sorı deııce güç. Çiln-
kiı, belediyelode geneıde 298ı sayılı Kanuna başvıınısu olup da hak sahibi oıao in-

§anlar haikda yeteri kadaı bilgi yok. Bu, hatı sahipliği sıfaunın }ızanüp kaza l-
mamasr, ıa ki arsa ıahsis ediıecrği ana kadar teşit edilemiyor. o aşmada da. hak

sahibinin olduğunu iddia etüği insandan çok sayıda belge ve bilgi isteni}or, orıdan

sonİa anlaşlıyr. Bunun pıanlamadan önce belirlenmesi olanak dş. o nedenle, ka-

munun parselleri irnaı parselleriırc dağıtılırken, iabii o planın kendi mantrğ içinde

çeşitli y€rlerc dğıracağna göre, ç§itli paİsellerde ç§iıli oranlarda kamu mııltiyeti

ohcakııı ve de dolayısyla o planın kendi manğğı içinde, kime ne kadar lahsis edile,

ceği k€İıdiliğinden ç*acakğr. Am4 burada 2981 sayilı Kanunda da bi, çeüşki vaİ, o

da şu: l0 uncu maddede "Tapı tahsis belgesi verilecek olan imar apu§unun esasrnr

t§kil eder" diyğ. Onun yanında da 13 Unctl maddenin (b) frkrasında da "Affa Lonu

otan y4pınm işgal etiği arazi dikkaıe alıııarak..." diyor. Belli bir mantkda o insaııa

o parsel ttzerinden bir mikıar aısa ıahsis €diliı. Eyet, bu son derece subjeiıif biı du-

rum. İnsantaı belli kriterler de gelişıhemiyorlaı çitnkü, Eıpu ıahsis belgesinin iize-

rindeH alanlar genelükle doğu değil. zaten onıan aİrık hiç kimse de ciddiye almı-
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yor. İşgaı ettiği alan uzerinden arsa ahsis edilmesi dunımunda da insantaın işgat e]_

üği, yani yapılrının §gal eniği atan da faıklı olacağDa göre, bu ıamamiyle o ahsis
işlemini yapan kişilerin o planlama bölgesinde, o plana has beliıleyeceği lıit€rl€re
gğre değişmesi gerekt diye düşünüyorum. Teşkkih ederim.

BAŞKAN. Teşekkürler. Buyurun Sayın Mehmet Doğan.

MEHMET DOĞAN- Teşekkiır ederim sayın Başkan. Bir hsım scıılaİ, haıihazİ
pafalara mülkiyet smıılannm işlenmesiyle ilgiliydi. Ben, öncelikle bu sorulfia ce_

vap vermek istiyorum.

lmar Kanununun 7 nci maddesiniı (a) fılcası, "tlalihazır haıiası bulunmayarı yerle-

şim yerlerinin halihazır hafitalan belediye ve valiliklerce yryılır veya yapııntı. Bu
paftalann ıadik mercii belediyeler ve valilikler olup, ıasditli bir nüshası Bakanlığa
üğer ba niıshas da ilgili taPu dairesine gönderilif hilkmıinü aşır.

Bu htiHimden de açüça anlaşıldığı iizere, yapılan halihazır hariıalar mutlak surete
kadastro idaıeleriyle irtibaılr§brılmaııdır amacını t!ışmattadır; yarri, miilkiyğ sırıır-
laınn hem halihazn paftada beraber ıakip edilınesi amacını ıaşrnmalİadf.

üğer bir şkli: Henilz halihazır kadastrosu yapılmamış alanlaıda, halihazır paftala-

nn yapımı sırasrnda yer kontıol noktalannın ileride kadastro ıarafından da kulanıl-
masını sağlayacak şekilde tesis edilmesi istenmelit€dir. Bundaki amaç da, daha son-
ra yapılacak kadasto hizmederiııde ayru lesisler kullaııılmak sıJıeiiyle iki hizrnet i-
çin de; yani hem planbme. hem.kadastro hizmetterinin biİ biıttınliık içefisinde ıakip
ediLnesi amaç|anmakıadır. Bundan sonraki yapılrak olan halihazı paftalar ve uy-
gulamalar bu şekilde olmak duıumundadır.

Bir de, daha önce kadastro§u yap mış alanlann sırurlannın, mülkiyet srnülannın.ha-
lihazır paftalara aktanlması problemleıi var. Bunlar biliyorsıinuz, değ\ik zamanlar-

<la ihetilen kadago paftaldan, değişik niıelikE olan paftalaı -ki, bunlann bü]/0k biİ
bötilınü gıaf* oIarak üretilmiş genelde hrsal kasimde yapün paftalaı- buıüann ak-
ıanlınasr sırasında uygulaneak metollar belli. Bunlar öncelitle kada§Eo eleınalan
ıaİafından zeminğ apüke ediliyor, daha sonra haıihazır pafıanın yer kontrol no|cala-
nndan istifade edilmek suıeüyle yeniden bu parselin ölçmqşi yapılıyor vq halihazır
pafıa üz€rine te.simatt yapılryor.

Bazı hallerde kadastro paftasmın sınırlannrn akarılması, yani genelde bunlar 1/5000

öıçekri grafik pafaıaı bunlann gayeı ıabii ln00o öıçekli biİ harmzir paftaya aka-
ırmı sırasında yiizölçümü açısından biı faıklılü söz konusüı Bu fartlıl* last ediıi-
yor, Yani, yeniden hesaplanan yıızölçümüyle ıapu yiizöıçümü aıasında biı tarşlaş-
trnna yapılıyor. Bu karşlaşurma, bif tecviz içerisinde ise, zatğı ı4u yılzö&rrıu e-
sas alınıyor. Eğer ıecüz dışnsında bir faık varsa, o zaman bu fartın Laynü eaştı-
rılıyor.

Elimizde mevzuaıa baktğrmnda biİ imkan var. Bu imkanın en öneırıli§, 34ü2 saydı
Kadastro Kanununun 4ı inci maddesidir; böyıe biİ imkan vermiş. Buna gğrc haıa
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kaynağı araşnnlryc. Ölçii değerlerine balolıyo1 hesap değerlerine bakılıyor. Bunlaı
a,asında bir hcsap haıası veya çizim haıası söz konusuysa ıabii bunlar da ükkaıa a-

lınmak sııeüyle bir dilzelnne karaı veriliyor.

Ben özellikle bu konu itzerinde dumak istiyorum.4l inci madde son derec€ tiülik-
le uygulanması gereken bir madde; çünkü, z^man içeri§inde, yani kadasEonun yapı-

mıyla şu andaki imar uygulamasınm yapımı aıasında bir zaman vaı; büytlk bir za-

man aralığ da söz konusu olabilir. Bu zaınan igerisinde sınrrlaıda binahın değşim-
ler söz konusu olabilir. Onun için, şu andaki m€vcut arazi dıJrumuyla kadastro paı-

selinin zunine uygulanması sırasındaki farklılığa hemen aldanmamak lazım. Burada

en önemli konu, o ölçtlloin, daha doğusu iadastsonm parselinin sınırlannın yapım

sırasnda da öyte olduğunun ııraşünlması. Yani, ondan sorıra bit değişiklik vaİsa,

bunun 4l inci maddeye göre diızeııilrnesi tabii ki söz konusu değildiı.

Bir arkadaşımz, bu ttir incelemelerden sonra verilmiş olan, yani 41 inci maddeye
göre verilmiş olan bir düzelğne kiannın iaıaftara t€b|iğ ediknemesi halinde rıe tllr
biı §lem yapılacağından söz eıti; "Ne yapılacak?' dedi.

Tabii aslolan bir ıebliğ olayı; eğer tebliğ nrmal şarıIaıda geıçekleştirilemiymsa, ga-

yet tabii Tebıigat Kanunun hüktımlerirıe göre bu tebliğin yap ması gerekir.

Yiııe b.aşka bir meslekdaşımıan sorduğu bir soru vaf. Bu, düzenleme ortaklık payr

mikıamın yüzde 35 sınınnr geçmesi halinde yapılrak §leın; ki, konuşmamda ona

değinmiştim; bu konuda neler yapıJacağnı söylem\tim. Şimdi, gayet ıabü yiızde
35'i goçen lasıın belediyeler tarafıııdan, daha doğusu plan yapan ve uygulatan ku-
ıum ıarafından istimlak edilmek zonındı KamuıaşğnIac€k bu mikıaı arrcalr, kamu-
laşnııma bedellerinin çok yiiksek oLnası, hemen bu kamulaştırınayı yapma imkAnı-

nın olmamas, o pIanın tescil edilmeme dufumunu ortaya çıkarıyor. lşıe burad4 be-

lediyelere biı nefes aldrmak, bL zaman kazandfmak için, bu yilzde 35in ilzerinde

olan kısmın ileride tescil edilmeyen bif alanda -şu anda da kanunlara göre tescile ta-

bi olınayan biİ alanda- yoğunlaşünİması ve buradan kamulaşürmanm zaman içeri-
sinde -ki, bu zaman biündiğ gibi 5 yıldır- beş yıl içerisiride bu kamula§urmanın sağ-

lanarak, o kısmın tekrar plan amacına uygun hale getirilmesidir. Bu konuda Tapu
Kadasğo Genel Müdiİrlüğünün veıdiği giınlü ceza vaİ idii bunu konuşmamın bı-
şıııda aç*lamışnm.

Amaç şudun 1ğlnılaştırmaklan kaçmak değil, karnulaştırmay mutlak surstıe yapa

çaklaı ama, bir zaman kazandırmak, bir soluk veımek, bunu uygulayan belediyeleıt
veya kurumlara bir soluk vermek.

Yiııe buıunla ilgü biı soru: Düzerüeme ortaklıt payında idaenin bir sorunluluğu
var mıdır? Yani, biz buna kada§o müdilrlükleri olaıak bakacak; ben öyle anlaüm.
"Kadastro müdürlüğü buna bakacak mt; tespit edecek mi; bunun da biı sorumluğu
var mı? " diye sonıldu- Gayet tabii vaıdrr. Kanunu uygulamak durumuııdayz. Biz
de kontrol etmek dunımundayz. Böyte bir durum sırasında, yani dağıtrm
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cetı/dlerinde bunun yüzde 35 snın içerisirıde tatıp kalm«lığmı araşoracağ4 an-
cak, bo mittrın tlzerine çıkan h§mtlı da ya kamulaştmrıa veya bedelsiz sevk olarak
da dağlğm cetvğılerinde gösterilip göst€rilmediğiıi de aıaşurmak duıurnundayz.

Yirr bir soru: Kapanan yollar konusu. Şimdi hepiniz biliyorsunuz; eğer belediy; hu-
dutltrı içeri§nde çeşitli imar uygulaması sebebiyle kapan yollar, metuk yollar bele-
diye uhdesinĞ olmalladıı. Bu soru, zannediyorum, bu yerler önce belediye adına
ı€scil eaİıip,daha sonİa dağüma mı tabi fuıulmüdrr amacıy|a soruldu.

Burntn cevabıru bulmak için, uygulama yörıetrneliğinin 32 nci ınaddesine bakma}
g€fekir. bırrada hsaca "Y|Jzde 35'ioıl. iazla olan hsmın belediyeye ait arsalaıdaıı kar-
şlanmasf hürxnü geıirilmiş. O zaman buradan şu soıuç çıtıyoı: Öncelikle kryanan
yollz belediyanin olaıak kabul edilecet; ancak, bu mihaı eğer o srrada dilzenleme
ortaklrk payı miktan ytizde 35İn tızerinde i§e o onu ka§ılayacak onaklık payı mit-
tarı yiizde 35in itzerinde ise o onu kaşılayacak kadaı hsım berediye aısalanndan,
ıabİ bu kapanan yolhrdan sğlanan belediye aısasından kapadmalıdır. Dalıa sona
olay bu şekilde diışünükneıidir.

Tabii, tıısal belediye mücavir alan sınırlan drşııasında olan yerlerde de, bilindiğ gi-
bi, bu Ut yerler kOy tüzrl k§iliğ aılııa tescil editiyor metsuk yollaı. Onu o şekilde,
orada ıla ıleğertendirilmelidir. Yine, bir aı*adaşm kontolta ilgiü bir soru yheltıi.
Kontolun nası! y4ılması gereitiği korıusu Teknoloji çok sttıatti getişiym. Bu geli-
şıı eiııolojiye aı aandan işte'donanım açısından aya! uydurmak olduiça gttç, yet_
kililileıcc ifade edildi, şu anda 262 Ladastro m{idiırlüğü, 167 kada§Eo şfliğ ile bu
hizmet Ttlı*iye. bazmda yapılıyor. Gayet ıabii, bu kadal gen§ biı çerçevede arzu e-
d en donaııımın hemen sağlaııması şu anda miimkün değil. Etimizdeki olaıuklar el
verdiğirrce, bu üir donanıma sahip oldukça gayet İabii tekniğin bize sağladığı imkan_ ,

lrdaıı faydalaııacağn. KonEpılanmızı da buna göre yapaca&z. Gayet abii, elimiz_
d€ tiİ elektronü,alet varsa, bununla ilgili biı uygulama, konrol imtinrmz varsa, o
areti gayet tabii ki;Lu ancağız. Teştkiır ederim.

BAŞI(AN- Teşetkıhıer Saym Mehmeı Doğan. Buyuİun.

MEHMET DOĞAN- Kanulr§tsınıa gayet ıabii şimdi her hissenin belirli bir kamu_
laştına mikırr var. O mikıar kadar hissedar olacak.

BİR DELEGE Yönetmeıikte, "Bu kaidelere uydrak, kaİnulaşğİma yapılrı" diyor.
Biz şiındi bu lıa,arlaıa uyarak, bu maddeye uyarak, bir tamulaşnrma yptıraca&mız
takdiıde, şimdi bu kam.laşnrma, tescil işlcmlerinin bu kamulaşırmayı yaprna taşan
aldığınız paıseller lızeriııdeı mi seçecğ yoksa büğın uygu|arnaya giıen parseller ü-
zerinde mi?

MEHMET DOĞAnl- Gayet rabii, bütün bu uygıİIamaya giren parseller tlzerinde.
Yani, Syle ki, rıormal& şöyle balınat tazm: Şu anü kamulaştırma hangi parseller
için yryılıcalsa dahı doğrusu kimlerin hissesi ıp kıdaı kamulaşffrtrakss, onu ka-
mulaşğrmayı şu anda yapamazsanız, yapamıyorsımız; bu mikiarlan, yarıi bu kamu-
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la§tsİma otafdk ifade edilen kısml yeşil alan iizerinde hissedar gösterin, ki ilğde ka-

mulaştrrmayı yaparak, o miktan oradan diışelim. Yani, kamulaşnrmayı bir nevi erte-

leme durumu gibi oluyor. Sonuç olarak bunu söylernek isityorum.

BA§KAN- Buyurun efendim.

MEHMET ULUBALCI- Emekli hariE mithendisiyirn. Evet, serbeı çalışİnaftğım i-

çin öyle demek mecburiyetindeyim. Bunu cevabını şöyle v€rebilirim: Kaşıyaka'da

Giıne gir§i var. Ben şimdi oraya "Erik Bahçesi" diyeceğim, aıla ve çıarsel numaras-

nı bilmediğim için. Bı:radaki imaı z^iy^üı yiizde 80 riclayındadır. Belediye buııa bir

çaİo bulmuşoİ. Yiızde 80, hatt!ı yüzde 90 zaiyaılı biı yerde, şehİin girişi gİizol olsun

diye, hep part konmuş. Her yerde imar 5 kaı gçmez iken, bırada 13-14 kat ver-

mek suretiyle, kat mülkiyeti uygutamak sııretiyle bunu hallcmiıer.Huhüi biİ mese-

le. Yani, yiizde 5 değil, yiiade 80 dahi olsa zaiyaı çareler 9r. Bu çaİeıeri, lzmi/de,

Ka§ıyaka'da gördirk. 4 kaı, 5 kat imaİ olan yerde, mesela önü paİk, 8, ı0, 15 kat ve-

rebiliyortar ve part olduğu için mani de değil, kat mülkiyed de tesis ediyorlaf' zai-
yat bu şekilde önteniyot. yuıi,züyat yıizde 5 hikayesi onadan kel|oyor. l8 uygula-

masıyla, 16 uygulamasıyla belediye çağnyor, "Afkadaş, bak ben senin yerine bü-

yiik bir zaiyatla çıkum; ama, başkatan 4 kat, 5 kat apartman yapıyor, sana 13, 14 kat

veriyorum" diyor. Kaı mülkiyeü tesis etsnek suretiyle, -adam memnuyetle zaten bu-

na razı oluyor. lmar planının getirdiğ bir şy bu, her yerde olmuyc. Mesela Adnan

Menderes'in geüdiği bir şeyi vaİ, yirzde 80 zaiyatla onun talla§ı, oraya bir ufak i-
mar adası koymuşlar, yer koşulu demişler, l0 kat verm§ler, kimse sesini çıkarmı-
yor. Zaten yer koşlu hallediyor bunu, fazl^ zaiyaa. Arz elrn€& istediğim husus bu-

düı efendim.

BAŞKAN- Teşekkürler efendim. Buyurun Sayın sabit Yanıkoğlu.

sABrr YANIKOĞLU- Benim fazla söyleyecek bir şyim yok.Ben aıtadaşİrı yor-

mayacaFm. Ben ilk genç aı*adaşımıza şunu söyleyeceğm. Ben tlzerine basa basa

şunu dedim: biz aplikasyonuınuzu disomatla yapıyoıız. Kontİol meLanizması da,

kadasEo miid{ırtüğıı de, aynı araç|arla konüol ediyor. Bu durumda dahl ada lrokile-
rinde dik ayğ, dik boyu hesaplayıp veriyoruz. Ölçmediğiniz bir şyi ölçmüş gibi
gösteriyoruz. Buna gerek var mr? Tapı Kadasro cene| MüdiırıOğüntin 0§t kadame

yöneücilerini de hazır buknuşken, bir mesaj da vermeye çal§İm. Yani, v€rrnek isıe-

di_ğim mesaj şu idi: SL sayısal kadastroya geç$ek için, bilgi işlemleıe geçıne için
büyiı& bir çaba göstğiyorsunuz. Veri toplama araçlannı biİ an önce miıdiırliıkleİe
gönderin de, bu i§ler de kolay olsun, eksikler de tamamlansm dedim. Yani, bizi
kontrol edecek, kontıol mekanizmasırıda... Ben bu mesleğe başlaftğın zaman, ilk
kontrolürn prizmayla Mehmet Do&n tafafından yapılmşü; ama, şimdi onlann da

disıomatı vaİ. Distomatla yapıtan bu hesaplaİ ve öıçiiler tersden dön€rek ölçü koki-
t€rinde ölçülmemiş mesafeler, tu[er ölçülmi§ gibi gösteriyor. Ben, olmayan yerde

bu iş yapüın demedim, olan yerde acaba, buna nasıl bir çöztlm getirilebilir? Biz,
gene bu t€rsden hesaplamaya devam mİ edeceğiz? diye sordum.
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Sayn ivlahrnut Şa!ı ile ben, şhhlerin kenıleşceğne aynı fild«teyiz. Ben, hisseli
arsalann çözİlmttnde kişilerin kendilerinin planlaıİramayeağtni söyledim; am4 şu-
nu da e*ledim dedim ki, bı Kamulaşürma Yasasıyla da bu olmaz ve bu KamulaşEr-
ma Yasasıııda hymet okdirlerinin vergi değerleriyle oranusını bil şekiıde de ilişkii
5|fi sağhpn yeni bir düzenıeme getirmeden, bugünkü koşullaıda, bugiinkü biıftkişi
r4orlanyla bu işi hiçbir kamu kuİunu iısüeııemez; çiinkıı, biı finansoıan sqğııyor,
'Ben bu kadarlık yeri, şu kadar liraya kamutaş§racağım" diye. Hadi hadi, 2 mi§ıi
dtlşihstln; ama, l00 misli bir rakanla karşlaşrğnı gören bir}uinım, h€rhalde ye_
niden kamuıaşğİmaya giEnez.

ıİcnilrı soyı"ro.t isıediğim şey: Bu Kadulaşrmıa Kanunundaki tıymeı tatdıİıeri,
bugünhi dımımu ile il kulIanılmyc, lezyid-i bedet davalaıı iyi işlemiyq idaeyi,
kamu idarelerini korkuoyof. İşte, Arsa Ofisiııdeki yetkiü artadaşmız bir nöze de-
ğindi, belediyedeki rtadaşmz değindi Kamu idaeleri, bu iQmulaşurma Kanu-
nuyla ve\tu tczyid-i bedeı davalannın sonuçlanyla yeniden yeni konut alanlannın
yahut yeni sanayi alanlannın kamut4§nlna§ yoluna gidemiyorlar. tlal böyle olun-
ca, hi§seli lapulu yerlerde onada kalıyor. Biz, yeni zirai atantaıa &ğu gidiyoruz.
Söylemek istediğim, beliffnek isıfdiğim bu idi.

Çözlim: Kam.ıaşurma Yasasııda biı iyileştiıme y4ıtrnası, toyma ıatdirinin ve de
olabilecek lecübeıer sonucu meydana , getebilecek hymeüerin vergi Ğğerleıiyıe
iüşki§ini kırran... Eskiden ne idi?.. Eski Kamulaşurma Kanununda 5 yıJlık zirai iirUn
bedeli, bilınem ne geliri dikkaıe ünırdı, haua biı de şerefiye para§ alııuıü geriye
kalaııdan. Ona göre biı loymet ıa&dii yapıtıü.

Değer pahasına alınıı. lşıe, 'Bu,5 bin rayiç değere atınu" şyi ve yeni biliı*işi geli-
ri, bu kanımla berabe.r biı kısıtlama gelınediği için, gerçeken 30 bin lira vagi beya_
nı olan yerde, 300 bin liralık leyzid-i bedel davas açılıyc ve çoğunlnkla 6a 1irrr-
yoİ.

Şunım da üstüne basa basa söyledim. Aynı hisseli paselde, ayn hissedarlann açu}-
lrı dava sonucunda -ayıu panetin, biı parselin bir değeri vğür- ama ayn hissedar-
loın aç*lan dava sonuçIanna g(he, 30 biııden 90 bine kadar _gİafiğini de çizrnek
mılmtiİn değl_ çeşiüi değerler onaya çıhyoi. Bu da eldeki K8mulaşüma Kanunu-
nun birtalom hata|annın olduğu, biroirm kamup hizııetlerinde kolaylıt sağlamaü-
ğmı belgelemek içindi. Teşkkb ederim.

B§I<AN- Teşe}kOrler Saym YantoğtıL Son olarak, konuşmao artadaşranmızhn
Hüsamerin Özaıa§ran'a söz veımeL istiycıım. Buyurun Sayın Özarslan.

HÜSAMEThü ÖZARSLAN- Belı bfutaç tonuya kısaca değinmek istiyğum. Aflü
vakit de çok geç oldu

Birincisi, 8§t arsa politikalann kesin ve net olarat ctaya konması gerekir. Belirle-
nen rnıifitalrf, kentsel a.sa piyasasında diızenıeyici ve yol göst€rici olac€kttİ. A§a
stokunım, tğıdeşme yönlendirilmesinde kuılanılma§, diizenli kentleşme aç§ından
çözüm oİAcatEı. stokİan aıuk anrrmaınız gerekiyor.
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Üİemiz&, aİsa vğ konut konu§unda ihBtim çalışmalarında bulunan ve bazı d€vlet

daireleri Lanunla görevlendirilın§tir. Ancat sonuçta, konut 6reımek amaonda olan
bu görevüler, mutlaİa çaJrşmalaım sürdilrtlyc. Kuıutuşlann farklı kanunlara bağlı
olrna§mdan dolayl konut ilreımekte birkaç tane devlet daiıesi, baz hizmetleri mü-

keırer y4makıadır. Eğer bir kaıun veya biı yöneğııelik veya yuianda söylediğimiz
poüti}aığ çok ııet olafakjraya koneak olursa: arsa, konuE et, lğ€di {ıçıilsiinü bir
ğaya getirip, aİsa üretiminde yeüili olan Aısa ofisi Genel Müd{lrlüğü ve belediye-
ler; kedilendirmede ve Toplu Kcıut ldaıasi bir araya getirilerek, tet başna aısa ve-
ya ıck hşna kcıut olarak değil de; tıçünü bir arada d0ştın€r€& , konut açığmızr ka-
panııayı çümanız gerekiyor. Bunun başka bir çtyztlİn{ınün ol&ağını zanrıeuniyo-

rum. Teşİtllr ederim.

B§IIAN- Teşettlhleı Saym Özarslan. Biı mesIeLıaşımzın, bir scısıına yaıırt eL-
sit talü& için, Sayın Cemal lşleyici'yg yanıılamas için söz veriyonu. Buyurun
§ayn §eyici.
CEMAL İŞLEYİCİ- rraluk aıtadaşım, imar planlanyla ilgili bir soru sordu, bnun
yanısu Çqlüğmı fdtenim.

Şu anü yifiİrlııktiıki İmar Kanununda, planlan; bölge plantaıı, bölge, imc plankn;
iınr planlannı ise, nazım imar planlm ve uygulama imar planlan olarat ayımış i-
kan; Bayındırlü İmar Ul§tırma ve Turizm Komisyonından geçen -meünden bku-
ycıım_ yeni bir şey geıiriyor, komisyoıdan gcçen yeni tashloa; bölge planlan oıa_
ıat ıyıımş bötge planlannı Devlet Planlamaya verm§ yeıkiyi Çevre d0zeni plıu
deın§; bu çcvıc dltzcninin Balonlü, yani BayıııdırIık l§kan Baloıılığl yapa( dcın§.
Naam imar planlcı; daha şu andaki yıırorliıkteki kaııunda, belediyelerin ye&isinde
i&en, yiııe bel€diyelerin yeüsinde bırakıyor; ancak, ö!ı etüd esnasında, "Nazım pla-
nı y$acat§n, Batanıığa soreaİ§n, Baİanlıtİan olumla göri§ aıdıktan sonra, mec-
lishe so&raksın." diyor. Uygularrıa imal planlannda bir değ§iklit yapmamış. Han
rığım irnaı plarılanna göre yap an şyleri, lne belediye meclislerinin yelkisiııe bı_
rakn§. TeşoLkttr €dğim.

B§KAN- TeşkLü ederim Sayın lİleyici. Bazı üyelerimizin soru değil, açürama
bölüm0 için erteledi§miz.. Buyıırun efendim.

İBRAlrtU YAYUZ:. lzmı/den, seıbest çal4ıycum. lmaı Yasasnın bazı maddeleri
Meclise değ§itlik konusü olunca, İzmildeti şubcmiz bize görev verdi. "3194 sa_
yılı lmar Yasasnm baz maddeleri değişecer, bir hazılıİ yapaımısınv?" dt;dj.. Biz
& l0 aıtadaş, geıçekt€n 3-4 ay bu kondı çalışük. Bazı kanular girndeme geldi.
Baı bu çarpıcı olaylardan birtff ıanesini meydana getirip, orıaya sunayııni bunun
bir laıtışmasmı y4ıaltm. Ondan-sonıa, arsa tretiminin nasıl yansıüğmı da betirl€-
yim.

Konu, lmar Yasasııun l1 nci maddqsi, "Kamuya aiı gayrimentulleı". Özetlikle Tapu
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Kadastso Genel Müd{ınr saym Hocam da buİada olduğu için, çok önğmli bk konu-

dın. ll nci maddenin son frlİası vaı. Tescil üş alanlaİın, tescili söz konusu oldu-

ğwıda, ne olacağnı belirten 6 nolu bir karamamesi varü. Bunuı arihi zann&seın
1986. Aslııda normal gltzet bir kğa, v€rm§ti. "İmar planının geçerliliği ilğ to§cii ü-
şı alarılar, ima planınmdati amacı doğrulnısunda, belediye veyüut }vlaliye adına

ıescil yapıh.' Hangileri belediye aüna tescil fapılır, tangileri maliye adına ıescil

yapılı? Onu da neı belirtmiş. "Kamu hizmet arsalan Maliye hesabı aüna, diğer a-

lanlar belediye adma tescit yapüı." Goçen sene, aslında ben bunu gilndeme getiı-

miştim; ama inceleıne yryılmaü. Bilahara bk Danışay karan çııfi. Bu Danıştay

kğan da " Böyle yerlerin öncelikle lvlatİye adına tescili yapılsın, bilabara gerckli o-

lanlaı, belediyeye devrolsun." Ancak, bu arada Köy Kanunrma ek bir kanun daha

vac 1987 ıarihli, ek 12 ııci madde. "Köy yerıeşim alanlannda, tescil dışı alanlar tes-

cile hak kazandığında, köy tiızel kişileri de resen tescili yapılır" diyor. orta Afrika-

u daki biı anayasa da dahi, bu kadar hakszlık, bu kadaİ adeletsizlik olmaz. Bu arsa

ilıetimi çok önemli bir konuduı kamu arazilerinin nasıl kullanılacğını belirten.

Bu Aısa ofsi Bölge MüdiirtırHeril genel müdiirıiıkler, acaba, bunlar belediyelere,

biıhassa meEopoıiten belediyeye devrolsa da, organizatör o|salar daha iyi olmaz mı

diye düşttnlfflrn. Gane anayasaya, bence aılayasaya aykın bir konu, lmar Yasasının

18 inci maddesini, eşit oranda zaiyat alınması, biraz değ§tirmeli, bence haksızlık.

}Iaksulrt şurada Zeminde eşit oranda e$eğer ilkesine en yalon bk ilkeyi bulma-

mız lazrm, bunu @spit etmemiz la.am. Bu da imar planıyla meydana gelecek, imar

paİselleİinde verilebil€cek mal$imum inşaaı oranıyla ilgili bir konudur, bu da ana-

yasaya aykındır. Bu şartlarda arsa nasıl iiretiliı?

Geııe seviınli biı konu oldu. Sabahleyin Mehmet Gölhan Bey, zaiyat Ganını yilzde

50'ye çüsın dedi. Di§ttndiiİn, 196l yılıyü zannedersem, 6785 sayılı Kanunun 40 rn-

cı maüesini Süleyman Demireı iptaı ettirmişti, Anayasa Mahkemesinde. Yüzd€ 25'i

çok görmi§tü, yüzde 50 dedi. Gerçekten sevinile.ek bir konu. Bir geüşme vaİ, ger:

çekıe çok iyi gel§me var. Ben bu konulaıda gerçekıen OdamıAn çok iyi çalşmasmı
istiyorum. Bizim lzmir Şubesi olarak, sunduğumuz 3193 sayılı lmar Yasasıyla ilgili
8ç!İlama ve öneriıer var. Meclisin kom§on tiyeıerine, zannedersem, Baymdırlü ve

İ§*İn Bakanırğına iletük, belki size de geldi. Bunu da sunuyorum. Bu konulaıda.

bilhassa çaıprcı konutarda gelişmeler de geıirilebilirse, çok memnun olacağrm. Çok
teşekkü ederim.

BAŞKAN. Teşkkiiler. Sayın Davut Koyuncu, size söz vermeden önce, biı arkada-

şımı:ın getirm§ olduğu t€scil üşı atanlann imar planlanyla, tlazine mi, yoksa bele-

di mi Esciı ed€ceği konusunda, Danıştayın da, s(z konusu bil kararı va4 yani, bu,

onrnımumızun gündernine aldığrmız ba konuydu aslııda bu konu, özellikle; ama,
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zamanm yeıersizliği nedeniyle Salın Cemal §leylci OeElnmeOl. Bunu çok hsa biı
şkilde, özetlemesi için ben son kez kendi§ine söz vermek istiyorum, koıu birden

gıinceueştiği için.

€EMAL İŞLEYİCİ- etenOim, kusııra bakmayın. Sayın Başkan konuyu izah enl
Bizim konuşna mehimizin içinde Vafd; am4 zaman da çok uzaü.

Milli Emlak Genel Müdirrlüğü, Maliye Bakanlrğı, yine Ankara'daki bir Çayyolu uy-

guhmasından dolayı, bizim yapEğımz bir toplu konuı alanr, rahatsz olrnuş. Bııra-
d"ki uygulamadan do|ayı, Dan§tay'dan bir g&itş isteİ. Başbakanlrğa yazar, Başba-

kaıılıİ da Danışytay'a gönderir. Tabii, şöyle; Iusıl görüş v€receğini gösı€rmiş. diyor

ki, bana şöyle göri§ veı . Zan.an yok, z,anan olsayü da Başbakanlığa 25 Ekim 1988

ıarihinde yazdığ, Sayın Maliye Batanı Kurtcebe Alpıemoçin tarafmdan imzalanan

şeyi size okusaydrm. Ve Danışayln incelemesine, işrc belediye Kanununa değin-

miş, ondan sonra Tüıkiye Büyiü Milleı Meclisinin şyine değinmiş, Köy Kanunu-

na değinmiş; ama, ıabi, lvialiye Balranhğının ne isteği doğrultusunda bir isüşri g&
rüş ha ıamış ve bu glrri§lere, ne y^zü ki, şu anda uymak zorundayız.

Tabii, bunun iptaliyle ilgili zaman var mı, yok mu? Bunu incelemeye alm§ dıırum-

ilayız. Eğer, bir itiraz haLlımz var ise, şu anda huinıkçulanmız onu inceliyor. Aslın-
ü bunun da iptalini. böytc olınarna§ı g€rekıiğini İbrahim aıkadaşım çok iyi belirti-
ler. Bir tarafla kanun çüaıüyorsun, köy sınrrlan iç€risinde, köy tilzel kişiüğine veri-

yorsun, bt başka y€rel yönetim, belediyeye bunu vermiyorsun. olrnaz böyle şey.
Teşekkıir edeİim.

BAŞKAN- Çok t€şekkiiİıer. Buyurun sayın Davut Koyuncu.

DOÇ. DR. DAVUT KOYUNCU- Çok kısa olarak, iki konuda bir şy eksik, a-
maınlamak istiyorum. Biıincisi, imar uygulaması, parselasyon plarüannın haadan-
ması sıra§ında imar uygulaması sonucurıda, biiyorsunuz, askrya çıhyor paselasyon
planlan ve askıya itiradar olabiliyor. Yapılan itirazlar, belediyo Erafından oluırılu
karşılanmazsa reddediliyor. Bu reddedilmiş biçimiyle planlar, tescil için gönderili-
yor, ıescil oluyıır ve bu arada vaandaşn da itiraz etme hal*r saklı, İdae lrlahkeme-
si nezdinde. İdare Mahkemesi yapılan itirazı k§inin lehirn olarak değerlendiriı§e,
pasel bazında, yani ima parselini esas olacak kadasno parsoli bazrna itiıazr kabul
ediyor ve parselasyonu bir anlamda ipıal ediyor.

Şimdi, parsel bazında yapılan bu ipıal gerçel(e uyguıamanm tamamrnı iEali anlamı
na geliyor ve oıay yasal olarak bir çıhnazın içerisiıe sokuluyo. Bir tarafıan -fuzıa
açıtlamaya geıek yok ruhsaüar verilmiştir, biI taraftan sauşlaı yapılmştır, işleınler
gelişmişü; ama, bir tek paısel bazında yapılan itirazın kabulü işin tamamını da eıki-
lef duİuma gelniştiİ.

Şimü, tabii sorunu orıaya koymak vaİ da, buna bir de akıl yoİarak önlem almak ko-
nusu da var. Ben $yle bir şy düşitndüm, onu da bufada belinmek istiyonım: Özcl-
likle teknik ve hukuki anlamda yeıerli kadrolan olmayan belediyelerde oluşabilecek
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bu rüİ konulaİda belediye enciımen üyeloinin yetersizliklerinden kaynaklanan tek-

nik inceleme problemi gttndeme geliyor. Bu irıcelemeyi anlamlı kılabilmek için be-

lediyc eırilnenlerine, daıışmanlar veya danışma heyeü gibi bir kuıul oluşnırula-

rak, olayların biraz daha, yargıya gitıneden denetlenip önlenınesi mümkiin olab a
rni? Bu konuda yapilması gereken herhangi bir şy vaısa, bu konuü Odamu da ge-

reili girişim lerde bulunabilir mi?

lkincisi, aslmda tamamtama değil; ama, bir sounu gene vuıgulamb diyeyim ben is-

tğseniz, hisseti aİazilğde, hissel€rin aynşuıılmasma imkin veıilmesi konusunda

Bakanlılç e€ıç€tten 3290 saylr Yasarun ek birinci maddesini çözilm olarak gösıer-

di, bunu aç*ça da belinü. Fakaı, Kada§tso Genel Müdürlüğü ilgililoi nedense buna

diıguTe gibi bir taur içrisinde girdiler.

İtgili ıoplanrda artadaşlanmız hağİlarlar, Sayın Tasamıf İşleri Daiıe Başkanımız
' tam tersine bir görıiş belimiler; onun için vuıgulamak istiyorum, öziır dilerim, Bele,

üyeler zaten bunun ytıkiinü omuztuyorlar, zaten kullanım yerlerini otabildiği kadal

orraya koyrnaya ça.Iışıyorlr ve bu doğultııda dağltım yapılmasını sağlamak istiyor-

laİ. Kadastro Genel Müdilrlüğünün bu konuya direnmesinin anlamı yok, Onu demek

istiyoİum, ıeşekkiir ederim.

BAŞKAN- Teşekkiiıler Sayın Dawt Koyuncu. Sayn Çoöalı, söz hakkı kullanmak

isıerseniz buyurun .

HALİM ÇoRBALI Cfapu K8dastro Geneı Müdürü), Efendim, çok ismim geçti,

bir yerde heıiıatde aç*Iama yapmak da geıekiyor. Ewela şunu arz edeyim: Ben de

imkAn nispetinde, zamanım olduğu kadanyla ıakip ediyorum.

Şimdi , umumi bi şy var, eksiklik geçiyof tart§ma ara§mda, bu da doğaldır yuıi,

Meırzuat ıam olarak bilinemiyor. Birçok arkadaşlanmızn bEada tenkiderini dikkat-

le izledim. Ilakikaten mevzuaüa yerleri vr; fakat, uygulamada demek ki bunlar ye-

teriııce yer almamış. Yani, bugünkü, emin olun, İma, Mevzuatm'la, tabii yöneıme-

liHeri ve İmar Affı Kanunlannı da düştlnerek toptu olarak bir mevzuat ele ün ve bu

sorunlarm çoğunu çözec€k husüsld yer almışlır.

İkincisi, şunu söyteyeyim artadaşıar: Burada ne kadaı izahat verirsek verblim, iki

tane önernli konu bu imar mevzuağnın içindedt. Bir tanesi, oy poİansiyeli, Dikkat

ederseııiz, hangi ikıidaı gelirse gelsin, oy poıansiyeıini aİffmak için imaİ me\rzutanı

uygulo. kincisi de, sPekulasyona müsait oıan çok büyük bir ortamdrİ, Biİ anda in-

santar milyonıara, milyar|ara kawşuı veya bir anda insanıaİ o hayal ettitleri mil,

yorılan, mityarlan kaybedol€r; çiinkü, bir ptancmın elindedir.

Şimü, b.ir de benim idaıemin çok sözü geçiyoı Biı defa şunu ayırmak la-

am.Ilaritayıa kadastro ayn bir şydir. Yani, harita yapılu, coğİafı bif göriıniıİndiİf,

ki o sahanın biı hariğya bağtanması; ama, kadastro gifdiği aman işin içinde büyiü

bir huküi sorun vardıİ. Dolayısıyıa, bu terimi de mutlaka iyi, y€riıde kulıanmak ıa-

zım gelir kan§ındayım.
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Saat şimdi 17.45. tmar Mevzuatı hakkrnda krsa bfu açıklama yapabiliıim; ama, za-

manlmlz valsa.

_ BAŞKAN- Efendim, biİ beş dakikalık zaman kullanabilirsiniz, buyurun.

HALİM ÇORBALI- Şimdi, gayri menkııl mülkiyeti bakrmından hakikalen büyttİ
biı ge$me olnuştur, Bugün Medğıi Kanundaki mütemmim ciiz plEnsibi dahi aı,ük
tan§ılr hale gelmiştir. Sadece zeminin ifrazı söz konusu değil, aftk ilzerinde yapıl-
mış oları binalann ifraz söz konusudur. Yani, bizim tabiriınizle şakıtlü, yani ııe di-
yorduk ykiilüye; 'düşey" ifrazlar söz kenusudur. Bugün artJk yapılan 70 kadı bir bi-
nanın bir konut olaİak veya bir otel olardk düşünıilİnğ§i mümkün olriıuyor; bu gibi
üvalde düşy olarak diinyanın bilmem 20 kan, 30 uıcu ka!, 50 nci kats olmak ııze_
re düşey bir ifİaz dahi aİtık söz konusu olmuştur. Dolayı§ıyla, mutemmim cÜ pren_

sibi, bugiln artık Medeni Kanun anlamında, yani 1926 anlamın<la değildir.

Ba anımı anlatayım; yurt dışından çok misal veriyoruz, istemiyoum; ama, yeıi gel-
üği için söylüyorum. Sponif bir faaliyet için Finlandiya'ya gitıniştik. lşte, dettiler
ki, şöyle otele gideceksin falan... Anlatülar . Deıten, orman içinde l{elsinki'de bir o-
tele geldik, otel diye biı şy yok. Yani çok az, bir kadı bir şy. Dedik ki: "Atıah Al-
lah burada bu kadaı insanlaı nasıl yaşyacaklar, nasıl oturacaklaı:?" Deıten, birde
baktrk ki, iş yerin alnna girmiş. Yani tabiatı koİumak bakımından binaya çok az yer
verilmiş fahn, ondan ormanın alnna fevkalade büyü bir otel yapmşlaı. Dikkat e-
derseniz, işte mütemmim cüz prensibi dediğimiz buduı. Eğer. yeşil sahalar koruna-
caksa, am4 diğer ıarafun da imara da ihüyaç vars4 aıuk bugün yapüşma yerlerin
alğna girecektir ve aİtık pencereler yanü değil, havada olacaktır. Yani, bunlar einin
olun gelişmenin son ömekleridir.

İkincisi, yine oprağı muhafaa bakımından bir nevi ağaç gibi binalann yapılması ar-
tık ekrıotojiye girmişdr, yani kökü az; am4 yukan çıktıkça büyüyen ve camdan ya_
pılan binaıar söz konusu oıacaktıf, ki alEnda ıanm yapılsuı, üsıünde de insanlaı o-
tursun diye. Şimdi, yani olay bu derece önem kesbeğniştir.

Şimdi, Tilrkiye de hisseli satışlar konusu, arkadaşlaı değinüler. Biliyorsunuz, hisseli
saEşlaI en büyfü sp€külasyon unsuru olmuştur ve bazı organlaİ da bunun içinde bu-
lunmuştuı. Dikkal ederseniz, resmi yoldan ifrazı sağlayamayan k§iler bunu hisse_
lendirmek suıetiyle şhıslara verm§lerdir. İşte, Mahmut Beyin verdiği misati ben
müfett§liğim sırasında bizzat yagdım. Biı yerin hisse yanl§lığı sebebiyle 7 defa sa-
ulmışğı, yani topladığımtz zaıııuı 7 ülü l ediyordu, hisselerin loplamında; ba yer-
de böyle bir yanlışlık yap mış.

Bu hisseli yerlerin müstakil hale getirilmesi konusunda geıçekten ledbiı alınmışür.
298l salıh Kanunu iyice okursanız, orada; -ama, binalı olan yerlerde-binalr olan
yerlerde, binayı yapan kişilere müstakil tapu verme sistemi getidtmişıir. Biru olma-
sa dahi, eğer daha evvel özel paıselasyonlarla kendi araıannda bir ayurm yapıtmış,
veya kullanrıİı o şkilde ise, yine işte 3290 saylı Kanunun ek birinci maddesi gere-
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ğince , buna da irnknn verilm§tir; ama bundan daha ileri gidildiği takdirde, yani biı
dctelediyelerc paıse|asyon yapğğ yanında bir de aksim yeıkisi ı,erilirsc, yani ma_
liki bcliırne }ğkisi de verilirse, o konunun çok büyirk problemleri getireceğine ina-
nıyoİum.

İmar Kanunu hazılayan kişilerden biıi olarak, şu dunmu size aİz etİnek isterim:
Burada ıaıtışılan konulann çoğu kıymet takdiri, am, yüzöıçiiİnü mesetesidiİ. 3194
say ! Kanunu hazlrla*ön, klymet mkdiri konusuyla imaİ pıan]rının yap rnası dü_
şunllıdü. Fakat, duşüntin bir yerde, imar ptanı yapılacak yerde, imaı parselleri doğa-
cai ve onlann değerleri belirleıecci ve ondan soıııa malü ıayin editecek. Bu, bu-
gilnt{ı şan|aİ aıEnda hakikaten yapılma§ı çok güç bir ortam yaralüğı içinJnecbuİen
yılzölçüınü dikkaE almaıah yani kişileıin üzerinde bulunan, malik oldukran hdaı
yüzölçumleri dikkaıe aıınaİak hisseıendirme sistemine gidilmiştir. Bağ memle&eıle_
rinde hakikaten hymete yönelik bir değerlerlendirme vardır. Ancak, bunun Tiiıki-
ye'de tatbitinde büyiit zorIuklr vaıdır. Dikkat ederseniz, Karakaya Barajı, K€ban
Barajınm istimlaklerinde neler ç€kilmişft? Yani, iş kıymee geldiği zaman, hymet
çok daha oynak bir mahiyet an ediyor.

lsı2nbul'un açün, işte VaEn caddeıeri, Milleı Caddelerindeki geçen zamaııı bilirsi_
niz, yani fevkalade suistimaller doğmuşnır ve biı yerlere gelm§tt. Dolayısıyla bu
yüzöıçimtınden ayİ,ıtıp da işi kıymete bina edip, imar paıselasyonunu İ]ymet tızeri-
ne yapmakh hakikaten güçlük vardr; ama bence, ideali odur. Bu ideale yaklaşmak
için, bilmiyorum, ne gibi ıedbirter bulunuı.

Daha biıçok şeylerimiz var; ama, herhaide zamanımız yok, onun için t€şekktlı ede-
rim.

BAŞKAN_ Teşkkfuler Sayın Çorbalı. Buyuİun Hüseyin Erkan.

PRoF. HÜYESİN ERKAN- Efenüm, son dakikaya lradar bektedim. Dedim, biİ
geıç aıkadaş §te hep biz yaşlıIar konuşyorlar falan diyordui ama, gene bize di.i§tiı.

Aslında Sayın Çoıbalı'dan önce gönrşlerimi açlkta<aın ço1 6u1, iyi olacakE. onun i-
çin galiba tekıar kenülerini yoracağım için şimdiden öziır diterim.

Değeı sistemi, o ki düştıntıldü; ama, Sayn Çorbalı, biı yerde bu iş başlamamız ge_
rekir. Değeıteme harialarla oluşnırma görevi, bence kadastİoya düşen 8örevıerden,
O halde, kadastronun içeriğini bu açıdan, bu amaçla geliştirmeye ihtiyacımız var.
Şimdi, belki tarğşılan bftün sorunıann aşağı yukan, kamuıaşffmada da ıaİrşılan.
pek çok sorunun çöztımiınü, değerleme baİiıataİını oluşturmak sureıiyle, kadastroya
dayaıı, gerçekıen, sanıyrum, Eml6k Vergisini de buna dayamak ve adil biı clüzenle-
me yapmak, kamul§ürma sorunlannı çözmeÇ gerçekten adil uygulamalaf yapmak,
değerleme haıialannı yapmak suretiyle mtlrnkün. Ve sanryorum, betki siz, ''Biı çö-
züm bulabilir milz?' derken, bence, oradan hemen düşündtlğüm çöztlm, yine de_
ğerleme haritalarını oluşturmak idi ya da kadastronun değerleme sistemi geliştime-
ye başlaması diye duşünüyoıum. Teşekkıir ederim-
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BAŞKAN- TeşkHrİleİ sayın Erkan. otuİumumuzu kapatmadan önc€ son olarak da

arzu edeİseniz, açıklamalaİ bölümünde söz Verebiliriz.

Çok lrısaca tekıar kendi özeı görüşlerimi topaİlamak istiyorum. Burada sayın Hiise-

yin Ülkü'nürı az öııce gelerek, bir anlamda yanıı, bir anlamda da biı olayı rasyone!

ve objekxif otarak akardığı bir sorusu ve bu olaya aktardığrnı zanncttiğim bir olay

vardı. Şimdi, bu 298l veya imaı uygulamalan konusımda, Biiyii& Millet Meclisinde

oıuştunlan lmaı Soruşnırma Komisyonunda ffiyıe zaman zaman oluşan ve bunu

başka alantaıa, başka şekilde taşıyan bir karıaatin olduğuna ben de tan* oldum.

Çuııkü, bu Komisyonu yapmış olduğu basına kapalı biİ ıoplanEya kendim, bizzat

katrtdım. Orada getiıdiklerİ ba uslup bizim de Cltİ<atlmlzl çelrnŞti ve karşı söz ala-

rak kendi gtf 'ı§lerimizi aktaİd*.

Bufada üsdınde duİmak istediğim konu şu: YapıIan bir uygıılama, hadta mİihendis-

leıi tarafından yapılan bir uygulama, sonı4la tabii ki, ilgii belediye encümeninden

veya ilgili idaıe kunılundan geçer€k tescil olmaka ve kesinleşmekte, itiraz yollan a-

çü olmaka ise de. Yapılan uygulamalaıdaki bazı yolsuzluklaruı; ama, açık yapılmrş

bazı yotsuzluklann sorumlusu konumunda da olabilir, bizim üyelerimiz; ama, olma-

yabilir de. Çllnkil, az önce }Ialim Çorbalıhın değindiği bir konu var: Miyarlaı göıü-

rebiüyor, milyaİlar getirebiliyor. Yani, işıe bizirn de tisıünde durduğumuz: Niye ge-

tiriyor? Yani, milyarlaı iiretimle gelir, milyarlar iıİetim sonucu, yanl§ bir iiİetim po-

lidkası sonucu gider, yani hepsinin kaynağı iiredmdir. Havadan, plancrlar size mil-
yarlaı getiıip göüiremezler: ama, neyin geıirildiği götiiürüldüğü, bu Tiifkiyc'deki yapı

bu ise, bu yapıyı biz temelinde yakalamaya çalışıyoruz. Bu yapının ana konularına
giıerek larğşmak isüyoruz, bunu öğIenmek istiyoruz, polidkaların buna göre yeni-

den biçimlenmesini istiyoruz.

İşıe, bu milyarlar getirildiği göıiirüldüğü olayda bu İmar Komisyonu, Soruşturma

Komisyoıu, birden uygulamanm yanhşlıklannın bizim meslek grubumuzundan kay,

naklandğ gibi yanlş biı eğilime girebiliyor. Oysa, şimdi hiç yolsuzluk, biz mesleki

onur ve ahİlka uygun düşmeyen işler yapılmıyor demiyorum Tiirkiye'de, duyuyoruz

çünkü, bunlar yaprlıyğ. Bunlann, yapıldığı halde bu §ler, yani bizim bazı üyeleri-
miz tarafından yapıtabilir, başka meslek gruplan... İlgii enctirnen kafaıları da alına-

biliı, olabilir. Yani, ilgili harita muhendisi dağıtrmını yapar, şuyulandıımasını yapar,

imzzyı aızr, Öyle bir yoel yönetimdir ki, gerçeken onu irdeleyebilecek mesleki bi-
rikime sahip veya tiziit veya yöneuneliklerde asgari bilgilenme diizeyinde olnası
gereken encitnen üyeleri olmayabiliı. Peki, bu enci.ımenden geçmesi duıumunda
syıe bir oıayın ve tescil olması durumunda biı sorumluluk, tabii ki, ilgili haİita mü-

hendisinindir o şeyde. Yani, encümenden geçü encümen sorumluluğu alü. Masleki
ahlakr, mesleki onııru, yanı bunlan ihlal ederek biı uygulamayı bizim bir üyemiz
yaptıysa, o zaman bizim kendi mekanizmalarımrz, odanın mekanizma]an, onuİ ku-
ruıtan sorgular, soruşfunır: ama. Tiirkiye de birden böyle bir olay, yani biİ yüzü
böyle oL43kla birlikıe, bir başka yaizü, yani üyemizin eyleminden ve faaliyetinden
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kaynaklanmıyor olay, yaııi bizim mesleki şeyimizden kaynaklanmıyor. Planın haar-
lanma sllıeci bazı problunleri gtlndeınine alm§, hiç uygulama§ yryrlınası bile zaten

bırproblem kaynağ olan bir uygulıma, hiç elinizi siirmaseniz, problem tayna9 oIa-

bilecek bir uygulama, sonuçlan uygrıı olmayan çözilınlere giriğiııde, işt6 buıada yi-
ne bizim meslek gnıbumuz kaşı kaşıya kalabilme*te. O halde, biz bu olayı, işte
bunlann konuşulduğu, bu millelvekillerinin içinde bulunduğu bir onamda bun|ar ko-
nuşuluıterı, biz altenıatif olarak, ben şunlan kendilerine gairm$im: lşte, bu mil-
yaılann gitınesi gelmesinin kaynaklannı konuşalrm önce. Yani, siz öyle biı dlizen,
öyle bir yapünına kuruyorsunuz ki, sorıuçlannı soıgulamaya kalkıycsunuz. Bir i-
mar planı Laıanyla, biı aaziye 1000 kaİ ıant getirebiliyonunuz, biı adamın razisi-
ne de yeşil koyarak, hertıalde onu kasdetti Sayın Çorbalı, yakabiliyorsunuz. Yani,
getirme, yapma gibi tabtlerin uygun şyler tıeğil, yani buna karnunun buna hakh,
yoL

Bir de bu arada yaygın olarak, Kadastro Genel Müdtirtinün de farklı yorumladığ,
faıklı de§l, yani yasayı uygulanması konusunda da zaman zaman böığ,e müdılrlük-
lerbe göri§ verdiği, Sayuı Cernal lşğici'nin de değirıın\ olduğu biı konu, her ne

kadar yasa meminde birbiıleriyle yol fazlalanyta ayırmayı, birleşdrmeyi diye yer al-
sa ü, 18 inci madde, sonuçta, 18 inci madde uygulamasnın yapıldığ alanlaıda ilre-
tilen imar parseılerine kadastral parseıin hissedaılarıru ıefrik edereİ vermemizin önü
nkalıdıı l8de. Yani, şimdi ihtiyacı vaıdır. Açılmalıdır demiyofum; ama, baz lğiter-
lerle, nasıl ki, ek geçici maddede 3290 ve 2981'in yiir|lflüğiinden, 3l90'ın ytlıürlü-

ğifude önce, özel paıselasyon planlan vaısa, 18 inci madde uygulamasnı yapın di-
yoç 18 inci maddeyi bu yasalann ilgili hiikümleriyle veya yöneuneliğ bir sent€ze

uğratınak, yani mutlaka takviye eğnek gerekiyor. Çünktı, şöyle bir ıabloyla kaİşı
karşıya kalmak durumunda kalr;ağıu; İrnar planı ve uygulamalan bağmsz, fizilf
ve hüukl anlamda bir... Fiziki hnlamda bir parsel, hüül anlamda ü mifunkün ol-
duğu kadar tek kişiye dayalı, insanırı yapılanma koşullannın aleplendiğ birolay ya-

ratİnaknr. tlani, şimdi biz l8'i uygularken, 30 hissedann bulunduğu bir kadastıal
paısĞti, o parselin denk geldiği, işte 6 parsele ıekraf 30 hissedan koymamz biı imar
uygulaması sonucunu getirmiyor, eski yapıyı ıekrar taşımış oluyoruz olaya

Benim, ana haılanyla ilave eğnek isteğim, zaten konuşmacı a*adaşlanmız ıarafın-

dan diıe gairilen ve toplanrna 8ereği duyduğum konıİaı bun!ar&. Sayın }Ialim Çor-
balı zannediyorum, son kez kendisine bir söz... Buyururl

HALİM ÇoRBALI (fapu ve Ksdastro Geneı Müdürü) _ Efendim, gerçekten

bazı aç*lamalara ihüyaç hasıl oluyor. Ewela bu taksim keyfiyeti iızoinde, yani be-

ıediyelere ıaksim keyfıyeü verme konusu.

Biliyorsunuz, 2981 saylı Kanunda, binalı olan yeılerde hisse sahiplerinin mtıstakil
parsele sahip olabilmesi için bu taksim ye&isi verilmiştir 298t sayılı Kanunda Bu-
nun tüm imaİ uygulamalanna geçilmesiııe yönelik bir arzu da vaıdr. Fakat, bunun
geıireceği sakıncalar şuydu: 3290 sayılı Kanunun ek birinci maddesini okıırsanz, ki

341



onu yazan insanır olarak da size aız ediyorum, kendi aralannda hissedarlann biI
amni biı muvafakan var. o kişiler geımişleı, bunu böyle bölmüşler ve böyle kulla-
nıyo ğ. Onun için, burada bir ihtilaf söz koııusu olamaz veyahut olsa dahi bir hak-

sıd* ihtimali daha azdır. onım için dikkat ederseniz, 3290 sayılr Kanunda, daha ev-

vel özıl parselasyona dayalr veya malik|erin kendi nzalanyla, bir fiili böıiinme söz

konusu ise, bunlan ü müsıakil hale gedrip kişilere vermek. Bunun bürün imaı uy-
gulamasına.ıeşnil ediıdiği zaman getire€eği sakıncalan arz etneye çalışam: çiinkii,
diğer yerleıde böyle bir zımni muvafakat yok. Ne kadar iüna ederseniz edin, biı yer-

rte imar uygulaması doğduğu zamanı oıııın içinde en iyi paıseü de vaıdr, en kötii
parseli de vardüİ. Bunu nasıl verecckiniz yizölçümiıne bağlı olarak? Burada ancak
bir kıymet faktörü ortaya geıecek ki, hymetine göre bir böliınme yapasınrz.

Ama,onu da yapmak gerçekten fiziki dağılımdan daha zor olduğuna inanıyorum;

çünktl, uygulama maalesef bu nokıaya geldi ve memurlaı çok ypranıılar kanısında-
yİn.

Dil*at ederseniz, diİnyadaki gelişmelerde şöyle biİ yol daha var Bu kamulaştrma-
larda "imar yoluyla kamulaşırrma" diye bir yola gidilmektedir. Şöyle: Muayyen
mikarda azalmayı kabul ediyoruz ya, ki yiizde 35 şimdi Türkiye de, arazi toplulaş-
tıımasında biraz da tarıma gidelim, orada da yüzde 5i, ynzde l'ye kadaı çıkan biI
eksilme varü. İste, bunlann rcplanması suretiyle, geniş bir alanda imar uygu|aması
yapıldığ ıakdirde, o anda biı yol geçilmesi sebebiyle veya başka bir tesis yapma rc-
sebiyle, muayyen miktann alınmasına, mücaviı parsellerin yanınü, daha geniş alan-
da hiç alaıası olmakla beraber, biı imar uygulaması sonunda herkesten mtınasip
miktalda ğtaklık payı alınmak suretiyle bir oluşuma ğdilmiştir.

Büyiü bir otobanın açıldığını farz edin. Oobana rastlayan yerlerde bütlin şehirler,
taİım arazileri kalloyor; ama, geniş çapta bir uygulama alanı düşiınıirseniz, yani yo-
la lesadüf etsnese dahi, o ıakdirde imar uygulamalanyla bugiinkü arazi toplulaşff-
ması veya şehir imarlan yerine getirilebiliyor.

Zaıureıler her zaman tedbir almayı gerektiriyor. Dikkat edeıseniz, İmar Kanununda
hisse kamulrüştıması diye bir sistem geüdik. Arkadaşlar misal veıdi. tlakikaten
1000-1500 hisseıi yerler var. Bu, esasında müşterek mülkiyet sistemine ayl§n; aİna,
olmuş, mani de olamadık. En sonunda yasal olarak mani olundu; am4 zaınanında
mani olunamadr, bütiln gayretimize rağmen. Bir yerde yol geçiyor. Diyelim ki, 3 ve-
ya 4 kişinin evine tesadüf ediyor. o ıakdiıde hisseyi kamulaştırmak suretiyle vö en-
kaz bedeli ödememek koşuıuyıa, o istimlaklaı böylece yapılmış oldu. Bunlar hep ka-
nun koyucunun, ıabii bizlerin ıelllniyle, kanun koyucunun almış olduğu tedbirleri_
dir.

Daha değ§ü ııoktalar vardır. fuğk bu8lin ıam mülkiyet kavramını da biİaz fa*lı
düştlnmek lazım. Biliyonunuz, bir de müstakil ve daimi hakıaİ sisıemi Vardıİ. Aİ-
tık bundan böyle devlet arazileri, tam mülkiyeıinin devri yerine üzerinde müsıakil
ve daimi haklann kurulması suretiyle bir yapılaşmaya gidilmektediİ. Medeni Kanu-
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nun l5l irıci maddesi, eski biı madde idi, son defa, işte 3-4 ay ewel Meclisteki ça_
lışnalanmız sonunda değşik bir şHe döntişmü${ır ve miıstakil ve daimi haHar aİ_
ğt bugün taİn müıknetin yefine geçerek, bilhassa deı,ıcte ait y€rıefde kullarulmalı-
dır ve hiçbi mani yt ., ır. Arrcak, bunu şehiı plancılannın iyi anlamas lazım.

Bakın, bir noklaya daha igret edeyim. Yaıay kat ınülkiyed... Bu8ün afik tek p6rsel,
tek ev sistemi, mutlaka bundan vazgeçilmesi lazımüı. Gelişmiş memleketlere ba-
kın, hepsi bizim hisse dediğimiz mikan bir araya geıirilmiştir ve biı yaygm kat mül-
kiyeti, yaıay kat mülkiyeti ihtiycı doğnuşnıı. Nitekim, eıimizde Kat Miüiyeti Ka_
nunu değ§ikliği vardf ve kısa bir müddet sonra hafflayıp, Meclise ukdim etmek ü_

zereyiz. Aıtt yatfo kat mtıülkiyeti, yani toplu konutlann bulunduğu yerlerde sisıemi
buna göıe oluştırrmak lazm geliyor. Balon, gitndemin ihtiyaçlan bizi rıeretere götü-
rtıytr?

Kıymede ilgiü olarak, l8 inci madde ile ilgili, yöneırnelihe biı madde vardrr. Dii_
kat ederseniz, bazı üvalde, misalini şöyle vereyim: 30 metrekaıelik bir evi olan biı
k§i imara ıabi oluyor yahut 30 metre demeyelim do 300 metrekaıelik bir yer. O da
bir imaı paıseline uyuyor. Kanun ne üyor? "Mümktin otduğu kadaİ binalan a)men
,o1af"zq edeceksh. "Şimdi, bu 300 metıekarclik bir ev, her tarafı da bina olduğuna
göre, ne alacaksınız? O zaman binay yırınak gibi biı dunm hasıl olacalgıı. O za-
man, bu işlere miinhasır olmak üzeİe, bunun ka§ılığ,ı ne ise iştirak payı olarak, para-

sa! yönden verilmesi konusunda yöneEneliğe madde çtirmiş bulunuyonu. Böylece,
evleıi kunarmakl am4 buna mukabil Hilfeto de i$irak emek sisıemi geıiştiriııniştir.

lkinci bfu yenilik daha... Dit*aı ederseniz, gerek 18'inci maddeyi okuyun, gere*se l-
mar Affi Kanunu lO'uncu maddeyi okuyun, biı de kıt miilkiyeü ıabiri, terimi gel-
mişıir şuyulanrlırmaya- Dikkaı ederseniz, eskiden sadcce yüzölçlımu kada hi§se ve-
reıek yapılyor, halen de böyle yapılıyo. Anc€k, bunun biİ yeni uıafı, icabmda kat-
ıara da hak anımak sıııetiyle bir şuyulanürma söz konusuduİ. Diyeıim ki, klŞtlt
hissedarlaıdan oluşmuş bir paİsel, hepsi hak sahibi. Bu k§iye bir imaİ paİselindğ
muayyen bir yo vermek yerine, o imar parseıinde oıuşabiıece*, 8 kadı, l0 kaü ise,
orada l veya 2 daiıe veıme hakİı ıanlnmışff bu yasayıa; ama, tatbikata geldiğmiz
de bu noktaya gelen uygulamalara rasdamakta güçliii çetiyoruz. Onun için, şhiı
plancılan da, bu konuda hakikaten yeni bir oluşuma ihtiyaç var. Tekraİ söylüyorum,
tek parsel arıık ıek ev sistemi terk edilmelidir. Çünku, yeraltı ıEsi§l€ri itibariyle de

şehiİlerin ıamamen genişlemesine mucip oluyor. ona ıİ,ıukabil, mplu yapılaşın4 top
lu konut ve yatay kat miilkiyeü sistemine ceçmişü. Sizin söyıediğiniz başka biİ
şkliyle geçerlidiı. Yüz@ 80, hakikaten iştirak payı a|mm§tır; arna, raıt bahrıun_
dan, yani ona mutabil kendisine sağlanan avanaj...

, İşte, bu şkilde bir nokaya gelinmiştir. Biıçok belediyeden yüzde 35'ten fazh arabi-
liyorlar, nzayı olmak kaydıyla. Bugün arkadaşlar, Kayseri'de niye gec€kondu yok_

ıur? Bugiin Konya'da niye gecekondu yoknır? Bunun alırnda bu sisıem yala.

ftincisi, son bir nokaya daha işaret edeyim, kooperaıifçilik konusu... Koop€ratiçıik
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çot ıte iyi kullınü),or; aİrıa, çok da kğıü ce kullrııllyor, Dikkaı ederscniz, koopcra-

tifle.i, mensupıar, 
"vvela 

imaıa tebi olınayan bir yerc gidip Allah'ın dığınılı bir yer

alryorlıı. Ondan sorıra, kentli güçleriyle, siyasi güçleriyle, e\ononıü güçleriyle ora-

ya mevzii imrı gedrmek suretiyle. dikliıı ederseniz, bir yapılaşma imkinı kazan-

İor. rrıtbuki, bence bu sislem doğru değildir ve Kooperıtifler Kanununı öyle bil

ınadde konmalıdır ki, bu kmperatifler iman olan yerler, ıabii yapı kooperatifleri için

söylüyorum, iman olan yerler<le aısa almalıürlar. Yoksa, bır yerde, laletlayin bil
yeidcüp da ono imara dönüştiİmok için her titıü siyasi gücü, ekonomik giicü, pa-

rasal gücü kullanıp da, şhabşmeyi dejenere etİnek mümk'ıin olmamalıdıı, Teşkkfu

ederim.

BAŞKAN - Teşekt{irler Sayın Çoıbalı. Evğı, otüfumumuzun bu böliirnll ilginç bul-

duğumuz, bu konudaki inİıı uygulaması, ana iireıirni ve benzer konulaıd& bundan

sonrı yapılacak çalışmalar, b,,L:ıdan sonra olacat ıartışmalara kat}ılar getirınesini

dileyerek, ıeşkkiir eder, iyi akşmlaı dilerim.
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